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Kako bomo še bolj dvignili proizvodnjo v korist naše ljudske države
PrešstavniM vlade na

V soboto 18. t. m. je sklicalo pred
sedstvo Narodne vlade Slovenije konfe
renco z zastopniki delavstva vse Slove
nije. Te konference so se udeležili pred
sednik vlade tov. Boris Kidrič, podpred
sednik tov. dr. Marjan Brecelj, minister 
za socialno politiko tov. Vida Tomšič 
in namesto ministra za industrijo in ru
darstvo tov. Leskoška Franca, M je bil 
odsoten, njegov namestnik tov. ing. Os
vald Stane. Delavce iz vseh tovarn Slo
venije je zastopalo 65 delegatov s člani 
Glavnega odbora Enotnih strokovnih 
zvez delavcev in nameščencev.

Na konferenci so delavci sodelovaH 
zelo živahno in pripovedovali o vseh 
problemih zvišanja proizvodnje, o delo
vanju strokovnih organizacij in o sploš
nih življenjskih pogojih, v katerih de
lavci živijo.

Rudarji za dvig proiivodiije
»Trboveljski rudarji so pravilno ra

zumeli nalogo, ki jo ima delavski raz
red pri obnovi porušene domovine,« je 
začel pripovedovati tovariš iz Trbovelj. 
»Zavedamo se, da bodo vse tovarne v 
zastoju, da bi bilo delavstvo teh tovarn 
brezposelno, če ne bomo mi nakopali 
zadosti premoga. Delamo pod težkimi 
pogoji: nimamo zadosti stanovanj — 
nekateri tovariši spijo na kozolcih; pri
manjkuje nam maščobne hrane; toda 
vemo, da zadostne hrane ne moremo še 
imeti zaradi tega, ker je okupator opu- 
stošil zemljo. Vemo tudi, da se prehrana 
ne more docela izboljšati, dokler sami 
ne bomo pridelali dovolj pšenice in 
krompirja ter zredili z lastnimi pridelki 
prašiče, živino itd.

Kljub vsem navedenim težavam so pa 
Se druge, ki ovirajo nagel dvig naše pro
izvodnje. Nemci so zapustili izropane in 
zapuščene jame. Treba je izvršiti po
pravljalna dela, da bomo razširili nove 
odprtine premoga. Vendar pa smo do 
danes že skoraj dosegli predvojno pro
izvodnjo. V nekaj mesecih jo bomo celo 
prekoračili Tudi tekmujemo pri delu. 
V čakalnici so imena treh najboljših 
skupin. Na sestankih dajemo najbolj
šim delavcem pohvalo.«

O delu v strok, organizacijah je pred
sednik trboveljske podružnice povedal: 
»V odboru odgovarja eden za proizvod
njo, drugi za prehrano, tretji za kultur- 
no-prosvetno delo, četrti za socialno 
skrbstvo itd. Na sestankih se razgovar- 
jamo o novih metodah dela, da dvigne
mo proizvodnjo, o političnih vprašanjih, 
o nasiti odnosih do vodstva in o vsem 
drugem. Podružnica ima telesnovzgojni 
odsek, prosvetni odsek in politični odsek. 
Redno prirejamo predavanja in javne 
nastope. Posebno veliko zanimanje je za 
tečaj ruščine. Delavska mladina postaja 
v zadnjem času zelo aktivna. Organizi
rala je nabiranje starega železa, prireja 
izlete in tudi kmetom je že šla pomagat 
delat na polje. Pri volitvah smo bili zelo 
aktivni, da smo mogli razkrinkati neka
tere špekulante, ki so se hoteli vrniti v 
naše odbore.«

Zastopnik iz Zagorja je nadaljeval: 
»Pri nas smo delali šiht za obnovo. Vr
gel nam je 120.000 din. Povabili smo na 
sestanke najbolj potrebne kmete, izra
čunali njihovo škodo in jo krili s 4 od
stotki. Tako se zveza med kmeti in de
lavci dobro utrjuje. Kmetje imajo tudi 
svojo kmetijsko zadrugo, s katero iz
menjujemo kmetske pridelke.«

Delegat iz Rajhenburga je pripomnil,, 
da se namerava prenesti pri združitvi 
okrajev sedež novega okraja v Brežice, 
ki pa so od delavskega središča močno 
oddaljene. Zato je predlagal, naj bi se
dež okraja ostal v Krškem. Obenem pa 
je tudi predlagal, da bi Senovo z Raj- 
henburgom spadalo pod celjsko okrožje, 
kamor spadata tudi Trbovlje in Hrast
nik.

Predsednik tov. Kidrič in podpredsed
nik tov. Brecelj sta takoj odobrila upra
vičeni predlog.

Delo m težave fesenllkSli 
kavmaarfcv

»Na Jesenicah delamo v nekaterih od
delkih na tri izmene, v drugih pa še na 
eno samo, ker je treba izvršiti razna 
joravila. V vseh oddelkih je proizvod-

konferenci z delavskimi zastopniki — Predsednik narodne vlade Slovenije tov. Boris Kidrič 
o položaju iis nalogah delavskega razreda

nja relativno znatno višja bot pred voj
no, čeprav imamo tudi pri nas velike te
žave. Doslej še niso urejene mezde; na 
Jesenicah je veliko pomanjkanje stano
vanj, prehrana še tudi ni popolnoma za
dovoljiva. Stanovanj nam primanjkuje 
za več kot 400 družin. Stopili smo že v 
stik z mestnim odborom, ker smo ho
teli sami na udarniški način sezidati ne
kaj barak. Toda ni pripravljenega lesa 
in drugega materiala. Glede dodatnih 
nakaznic ta pripomnil, da bi se izdajale 
za vse delavce enotne dodatne nakaz
nice.

To so težave, vendar jih premagujemo 
prav tabo, kakor smo pri partizanih pre
magovali druge napore. Eni sicer neko
liko težje, toda ko vidijo najboljše de
lavce, tudi oni obmolknejo in pridno za
grabijo za delo. Znani so naši udarniki, 
ki so tako hitro izdelali veliko važnih 
nadomestnih delov za L tankovsko ar
mado. Ko bomo zopet delali v vseh od
delkih, ne bomo zaostajali za nobeno 
drugo tovarno.«

Zdrava polmfia delavcev 
v Celju

Predsednik podružnice kovinarjev iz 
Celja tov. Svetek je nadaljeval: »Pri nas 
je začelo primanjkovati surovim Delavce 
je skrbelo, kaj bo, če ne dobimo novih. 
Tovariš Leban je povedal, da je še pred 
1941. letom prišlo iz Nemčije 15.000 kg 
emajla, ki je ležal vsa štiri leta neupo
raben. Po vseh ugotovitvah nemških 
strokovnjakov ga ni bilo mogoče upora
biti. Delavci so sami začeli z raznimi po
izkusi. Po desetih ali dvanajstih poizku
sih je bil dosežen uspeh. Sindikat je 
sklical vse delavee in iznajditelj jim je 
obrazložil in dokazal dobro uporabljivost

puščenih nekaj delavcev. Treba bo zago
toviti zadostno dobavo sirovim«

Zastopnik delavcev iz Jugočeške v 
Kranju je pripomnil: »V Jugoslaviji je 
bila v Jugočeški tekstilna industrija. Oku, 
pator jo je predrugačil; odvlekel je naj
prej 170, potem pa še 19 strojev. Mi 
smo zmožni zalagati trg s precizno me
haniko. Delavstvo je pripravljeno na 
tekmovanje. Če pa dela ni, se to ne mo
re razviti. Predlagam, da M stopili v 
stik z železnico, ki bi nam dala lahko 
večja naročila, saj imamo jeklo in druge 
kovine Delali smo za L tankovsko ar- 
mijo. Bili smo pohvaljeni V zadnjem 
času pa smo morali odpustiti nekaj de
lavcev.«

»Tov. minister Leskošek se je vrnil iz 
Beograda,« je pojasnil tov. inž. Osvald 
Stane. »V Mariboru bomo izdelovali to
vorne avtomobile, v Kranju pa to, kar 
je tovariš sam predlagal Delegatoma je 
že naročeno, naj začneta s delom.«

i vjVj-
Zastopnik tekstilcev iz Kranja je vpra

šal, zakaj ne gredo tekstilni izdelki na 
trg, ker bi a tem denarjem lahko krili 
vse plače. V njihovi tovarni so dosegli 
že akordno produkcijo in presegli pred
vojno. Glede prehrane je težava v tem, 
ker dobivajo v Kranju pšenico, čeprav 
so mlini tako zasedeni, da ne zmorejo 
vsega dela.

O volitvah v Kranju je drugi zastop
nik povedal, da ima Kranj 6000 prebi
valcev, od tega 2000 delavcev, v mestno 
skupščino pa sta prišla le dva delavska 
zastopnika. Vzrok je v tem, ker je mesto 
razdeljeno na 7 kvartov, v katerih so de
lavci precej razbiti.

Delegat iz tovarne v Škofji je

sprožil vprašanje nakupa potrebnih su
rovin v inozemstvu, od koder mora nji
hova tovarna dobiti 70 % vseh sirovki, 
da more zalagati 80 % jugoslovanskega 
trga. Pripomnil je tudi, da je dostava 
aprovizacije zelo neredna, tako da je 
Škofja Loka menda edini kraj, kjer se 
še ne peče zadosti kruha.

Isti delegat je prinesel tudi prošnjo 
tamkajšnjega učiteljstva, ki so mu jo 
dali dan pred njegovim odhodom, V 
prošnji prosijo delavci in učiteljstvo, da 
bi se v bivših samostanskih prostorih 
vršil šolstii pouk, da bi tako isti grad, 
v katerem je bil že pouk, še naprej slu
žil temu namenu.

Delavci iz predilnice v Tržiču so opo
zorili, da bi bilo potrebno imenovati no
vega-delegata, ker je dosedanji sam to
varnar v Kranju in se za predilnico ne 
Etnima. Obenem so se pritožili, ker ima
jo v tovarni še vedno vse šefe, ki so 
prišli skupaj z Nemci iz Munchena. Tl 
so sovražno razpoloženi proti delavcem 
in sabotirajo produkcija

Tovariš predsednik je pojasnil, da ne 
morejo ostati osovraženi Nemci na svo
jih mestih in naj zato delavci sami ure
dijo vse potrtima

Na koncu so še mariborski železničarji 
predlagali, naj oblast posebno pazi na 
uslužbence na obmejnih postajah, da ne 
bodo tja prihajali malovredni ljudje, kot 
je bilo to v stari Jugoslaviji. Pripomnili 
ao tudi, da je v Mariboru ogromno po
manjkanje stanovanj. Potrebia je večja 
frfdičma strešne opeke, da bo mogoče 
pokriti hiše in kurilnice.

7rft«tnpnflt iz celjske opekarne je po
jasnil, da je pri njih dovolj opeke in da 
jo bodo takoj prepeljali v Maribor.

emajla. V tovarni je bilo veliko veselje.«
»O takih ljudeh je treba pisali v na

šem časopisju, objavljati njihove foto
grafije in življenjepise,« je pripomnil to
variš predsednik.

»Še en primer delavske iznajdljivosti. 
Poprej smo izdelovali na dan 3500 zaje
malk. Moral je biti pri tem delu izvežr- 
ban delavec. Pa smo iznašli boljši način 
izdelovanja. Delavka, ki pride prvi dan 
v tovarno, izdela dnevno 7000 zajemalk 
brez nevarnosti za kakršno koli ne
zgodo.

Glede prehrane smo pri nas popolnoma 
zadovoljni. Če manjka drugje, lahko 
vzametei nam nekaj masti in jo daste Je
seničanom, samo da bodo lahko izdelo
vali dovolj za potrebe naše tovarne. 
Edino privatni trgovci so nam nagajali 
s petrolejem, katerega niso dali delav
cem, ki prihajajo ponoči na delo ali pa 
ge z dela vračajo po 2 uri daleč. Trgovci 
so petrolej zamenjavali za jajca in dra
ge predmete. Sedaj razdeljuje petrolej 
sindikalna organizacija.

Naše strokovne organizacije so tesno 
povezane s kmečkim življem. Zgornja 
Savinjska dolina je v narodno osvobodil
ni borbi utrpela ogromno škodo, ki jo 
je prizadejal okupator. Delavstvo celj
skega okraja bo na svoj račun postavilo 
lesene koče v teh krajih. V vseh tovar
nah bomo delali 8 ur mesečno za obnovo 
požgane Solčave. Akcija za lesene koče 
se prične že ta teden. Kmetje nam bodo 
pozneje koče vrnili. Uporabili jih bomo 
za planinske koče, za oddih delavskih 
otrok v počitniških kolonijah. _

Nekaj težav imamo. Mi smo si uredili 
dom. Ko so se vrnili salezijanci, nam ga 
hočejo vzeti, čeprav je bil sezidan z nar 
branim denarjem. Toda delavci se ho
čemo nekje sestajati, moramo imeti ne
kje predavanja in skupno brati časopise. 
Zato se ne bomo umaknili

Na socialno skrbstvo tudi ne pozabir 
mo. V sindikatu smo sklenili, da bomo 
plačevali določene zneske, katere bomo 
uporabili za podporo sirotam in od voj
ne prizadetim. Tako bomo sami poma
gali svojim tovarišem.

Problemi mariborskih
in kranjskih kovinarjev

»Naša tovarna v Mariboru je poprav
ljala za vojsko avtomobile in orožje, se
daj pa smo montiran avtobuse. Lahko 
M izdelovali kolesa. Sirovin imamo za

Po končani konferenci je prevzel besedo 
tov. Boris Kidrič, ki je govoril najprej o 
zgodovinskih zaslugah delavskega razreda 
v narodno osvobodilni borbi. Poudaril je, 
da mora biti delavski razred, M je v štirih 
letih žel tako ogromne uspehe, tudi v bo
doče jamstvo, da bo šel razvoj pravo pot. 
Da bo mogoče to dolžnost Izpolniti, je treba 
dvigniti njegovo politično in gospodarsko 
zavest. Delavec se bo moral v bodoče iz
kazati v isti meri in Se bolj kakor doslej, 
da bo mogoče obnoviti naSo domovino.

Tov. predsednik Je poudaril, da se je pri 
nas mnogo izpremeitOo. Cim Imamo danes 
novo ljudsko državo, državo delavcev, kme
tov In delovne inteligence, je popolnoma 
jasno, da mora biti

odnos do nove države
drugačen kakor je Ml do stare. Proti 
stari državi se je delavstvo moralo boriti, 
ker je bila to država protiljndskih oblast
nikov in reakcionarjev, ker je Mia ta dr
žava sovražnik delovnega ljudstva. Naša 
nova država, katero moramo še graditi, pa 
je ljudska država. Zato moramo sedanjo 
državo utrjevati z vsemi silami, ker utrju
jemo pri tem svoj dom, utrjujemo sebe in 
M ustvarjamo vse pogoje za boljše življenje. 
Ostanke stare miselnosti, kar se države 
tiče, je treba do kraja izkoreniniti. Tista 
miselnost je Izvirala iz takratnih okoliščin, 
današnja miselnost izvira iz današnjih oko
liščin, ko je država ljudska država. Ostan
ke te stare miselnosti je treba odstranje
vati z vzgajanjem, preprUevs- 
njem In z dobrim političnim 
delom med delavci. To staro mt-

Nadalje Je govoril tov. predsednik o tem, 
da je treba

spremenit! odnos do dela
Prejšnje čase Je delal delavec za kapitalista. 
Jasno je, da je njegovo delo koristilo le 
kapitalistu. Danes ima ljudska dr
žava v Sloveniji že več kot 90% 
industrije in bank v svojih ro
kah, v rokah ljudske države, do česar je 
prišlo zato, ker so Mil lastniki teh tovarn 
in bank narodni izdajalci, politični in eko
nomski sodelavci z okupatorjem. Delavstvo 
ima velike dolžnosti do vse produkcije, po
sebno še do državnega sektorja, ker je to 
sektor ljudske države, to se pravi sektor 
delovnega ljudstva. Iz tega sledi, da so se 
okoliščine močno spremenile. Prej je bila 
država delavcu sovražna, danes pa je dr
žava ljudska. Zato se je treba zavedati, da 
bo tem prej mogoče obnoviti porušeno do
movino, čim več bomo pridelali, da nam 
bo tem prej naša politična svoboda pripo
mogla vzpostaviti dobre ekonomske pogoje, 
čim več bomo producirali. Danes se mora 
delavec v industriji prav tako počutiti kot 
kmet na svojem posestvo. Vse, kar bo pri
delal več na svojem posestvu, gre v njegovo 
korist. Vse, kar bo delavec več produciral, 
gre za utrjevanje našega položaja.

Ponekod vlada med delavstvom tendenca, 
Je poudaril tov. predsednik, da naj bi Mie 
plače čimbolj enake. Tako mnenje 
je treba pobijati. Ce nekdo več naredi tn 
boljše naredi, ga je treba za to nagraditi. 
Tendenca k izenačevanju plač vodi k slabi 
produkciji. Oe bo za več dela večja nagrada, 
se bo produkcija stopnjevala, kar pa ne bo 
v korist kapitalista, ampak v korist delov
nega ljudstva. S tendenco po izenačenju 
plač — v Sovjetski zvezi so se tudi pojavila 
taka stremljenja — škodujemo sebi in naši 
KfefL Proti taki tendenci je treba nastopitiokrog 5000 koles. Pred dneri je bOo od

seinost je treba odstraniti zato, da bodo 
pozicije delovnega ljudstva močnejše, ker 
le če bo delovno ljudstvo imelo pravUe« 
odnos do dri&vc*, bo dižasa močna.

v interesu delavskega razreda, v Interese 
delovnega ljudstva, v interesu ljudske dr
žave.

Glede
požrtvovalnosti

je tov. predsednik vlade Boris Kidrič po
udaril, da se je treba zavedati, da je eko
nomski položaj naše države še slab in da 
ne more nihče dajati varljivih upov, da ne 
bi bila več potrebna skrajna požrtvovalnost. 
Prav nasprotno. Prav danes je skrajna po
žrtvovalnost potrebna. Ta skrajna požrtvo
valnost ne koristi protlljudskim sesalcem 
delovnega ljudstva, temveč koristi Izključ
no le delovnemu ljudstvu. Delovno ljud
stvo ima danes svoj dom — vsa naša dr
žava je njegov dom. Ta dom pa raste na 
razvalinah okupacije in vojnega razdeja
nja. Poteklo bo še precej časa, preden bo 
ta dom zlasti v gospodarskem pogledu po
polnoma urejen. Toda urejen bo temprej, 
čimbolj bo ljudstvo požrtvovalno, čimbolj 
bo požrtvovalno zlasti v gospodarskem po
gledu. če kdo danes širi mnenje, da se 
morata takoj cediti med in mleko, je to 
ali sovražnik ali pa nevednež in zaostalež. 
Samo sovražnik namreč lahko odvrača de
lovno ljudstvo od graditve njegovega last
nega doma.

* Strokom orgassizatiie 
so dolžne

skrbeti za dvig političnega in kulturnega 
nivoja delavcev, so dolžne skrbeti zato, 
da bodo čim boljši ekonomski pogoji, da 
morajo na državnem sektorju skrbeti za 
čim boljšo produkcijo. Posebej je poudaril 
pomen širjenja ljudske prosvete. Predsodke 
preteklosti In ostanke hlapčevske vzgoje je 
treba odstraniti Iž delavskih vrst. Prosvet
no delo nam bo pripomoglo, da se bodo 
delavci politično in gospodarsko še boljše 
vzgajali.

Posebno Je govoril tov. predesednfk e 
položaju direktorja v naših tovarw 
nah. Poudaril je, da je razlika med direk
torjem In direktorjem, če je direktor ro- 
akcionarec, ga je treba zamenjati. Dobiti 
je treba takega, kateremu ljudska država 
zaupa, takega, ki nživa zaupanje delovnega 
ljudstva, takega, id bo skrbel za koristi 
skupnosti. Takemu človeku pa je treba v 
tovarni ustvariti potrebno avtoriteto, ker 
ne more delo v tovarni uspešno iti, če je 
več gospodarjev. Direktorja je treba obo
gati, on pa seveda za svoje delo odgovarja. 
Kakor je treba dati direktorju avtoriteto, 
pa ga je treba hkrati kontrolirati, če res 
dela v korist države in delovnega ljudstva. 
Treba je ustvariti ljudske direktorje, ki mo
rajo imeti možnost, da svoje posle oprav
ljajo v našo korist, v korist države. Čim 
M imeti do ljudskih direktorjev tak odnos, 
kakršen je bil do starih, M postopali na
pačno.

Dalje je tov. Kidrič opozoril delavce na 
tisto brezdušje, ki je tipično za kapitali
stične tovarne, katerega pa ml lahko po
pravimo. V Sovjetski zvezi na primer vidiš 
v vsaki tovarni rože, lepo počiščeno pot, 
kjer hodijo delavci. Tudi po naših tovarnah 
M delavci s svojo lastno iniciativo lahko 
ustvarili tovarni lepše lice. Bes je, da se 
morda ne da vsega odstraniti. Pii delu ne 
moreš biti čist. Vsakdo, ki pride v tovarno, 
mora dobiti vtis, da je tovarna dejansko 
prešla v ljudske roke, da se tn znotraj 
poraja neka duša. To bi lahko narediti. 
Tudi v tem naj naše strokovne organizacije 
tekmujejo. Treba je ustanavljati delavske 
menze, klubske prostore, katerim moramo 
dati najlepši videz. Pri tem naj pomagajo 
direktorji tovarn. Tam, kjer vrši delavec 
svoje poljtično delo in kjer politično živi, 
tl prostori morajo biti čisti in -ne umazani. 
To je prostor za visokovredne ljudi, za ste
ber naše države. Skrbeti moramo za snago. 
Velike važnosti je tudi, da se delavci dobro 
počutijo v tovarni.

O pipnlarizacifi tistih 
tovarišev

M se izkažejo pri delu, je tov. predsednik 
kritiziral mnenje, da more odlikovanja deliti 
le zvezna vlada. To je najvišje odlikovanje 
hi priznanje. Poleg tistih tovarišev, ki prej
mejo to odlikovanje, je še mnogo drugih 
udarnikov, katere je treba popularizirati In 
gojiti do njih spoštovanje. Imena takih 
udarnikov je treba napisati pri vhodih v 
tovarne, da bodo za vzgled drugim. O teh 
udarnikih je treba pisati v našem tisku, 
je treba objavljati njihove slike in njihova 
dela popularizirati na sindikalnih konfe
rencah.

Danes je treba delati hitro, je na
daljeval tov. Boris Kidrič. Toda to ni lahko. 
Pri nas stopnjujemo produktivnost v sla
bih pogojih, ko še ni popolnoma zagotov
ljena prehrana. Toda produkcijo je treba 
dvigniti, ker pomeni to ustvariti temelje 
za našo lepšo bodočnost, da se nam bo 
enkrat tako godilo, kakor se nam vsem 
lahko godi le v naši zgrajeni ljudski do
movini. Naše delavske množice so do sedaj 
pokazale ogromno požrtvovalnosti. NI bila 
še urejena prehrana, niso bile še urejene 
mezde, kljub temn se je delavstvo zavedalo, 
kaj je njegova dolžnost. Zavedalo se je, 
da dela za sebe, ko dela za državo.

Tov. predsednik je nadalje govoril, da 
pri nas še vedno vlada mnenje, da se na
čin dela, Id smo ga enkrat dosegli, ne 
da spremeniti. Poudaril je, da so bdi v

(Nadaljevanje na drugi strani^
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Enotne strokovne organizaciie
in volitve v konstituanto

Začasna narodna skupščina, oziroma njen 
zakonodajni odbor je v poslednjih dneh 
sprejel med ostalim zakon o volilnih spi
skih, zakon o ustavotvorni skupščin; in za
kon o volitvah narodnih poslancev v usta
vo tvorno skupščino. Prvi od teh zakonov, 
zakon o volilnih spiskih, je splošnega zna
čaja, ker se na njegovi osnovi ugotavljajo 
stalni volilni spiski in ne samo za ustavo- 
tvorno skupščio. Ugotovljeni volile! dobiva
jo pravico glasovanja za vse organe narod
ne oblasti, a oni bodo za svoje pravice do
bili obilno in pogosto uporabo, ker demo
kratična načela, na katerih temelji naša ljud
ska država, predpostavlja velivnost vseh 
organov narodne oblasti. Zatorej je pomem
bno pravilno izvajanje tega zakona že za
radi njegove obče in sila široke uporabe.

Zakon o volilnih spiskih je važen tudi v 
sklopa vse zakonodaje, na podlagi katere 
se bodo izvedle volitve v ustavotvorno 
skupščino, volitve onih narodnih poslancev, 
ki bodo odločili o končni ureditvi naše dr
žave, Da bi sc zajamčila demokratičnost in 
splošna ljudska kontrola pri volitvah, ki 
bodo dvignile na površje najvišji organ na
rodne suverenitete, telo, ki se mu postav
lja naloga, da izda naj višji državni zakon, 
ustavo nove Jugoslavije, je potrebna ude
ležba najširših ljudskih množic, tako v vseh 
predvolilnih pripravah, kot pozneje v sa
mem volivnem postopku. To pot se postav
lja pred vse svobodoljubne in dobronamer
ne ljudi posebno odgovorna naloga, ker gre 
za volitve tistih narodnih predstavnikov, ki 
bodo opravili najvišjj državni posel. Da mo
re delavski razred pri tem zelo mnogo na
praviti, o tem ne more biti pomisleka.

Delavski razred predstavlja Po svojem 
strokovnem gibanju edinstveno, najbolj 
močno organizirano silo, najpopolnejše orga- 
izirani del Ljudske fronte, poleg tega pa je 
tudi najbudnejši in najodločnejši čuvar pri
dobitev naše velike narodno osvobodilne 
berbe. V najrazličnejših nalogah, ki so pred 
vsem narodom v zvezi s predvolilnimi pri
pravami, more delavski ralred opravit; ve
lik delež in ga bo tudi opravil. Za izvršitev 
tega dela postavljajo omenjeni zakoni širo
ke, toda povsem odrejene okvire.

V prvi vrsti se postavlja pred ves narod 
temeljito poznavanje zakona o votivnih spi
skih in točna ngotovitev vseh onih, ki ni
majo pravic, da bi se posluževali demokra
tičnih pridobitev, ker so nasprotniki demo
kracije, Treba Je tolči In onemogočiti giba
nje vseh tajnih in javnih, prikritih in od
kritih fašistov ir, reakcionarjev in njihovih 
agentov — kratko povedano: vseh sovraž
nikov ljudstva in ljudske svobode. Vse tak
šne zakon točno določa, počenšl od Sesto- 
januarskib ministrov pa do raznih kvislin- 
govcev in odkritih gestapovskih agentov. 
Jasno je, da so med temi takšni, ki so pb- 
sojen; od naših sodišč, pa tudi takšni.' ki 
ao neobsojeni. Te poslednje je treba odkri
ti, da Jim ne damo možnosti, da bi odlo
čali o usodi jjržave in narodov, ki so Jiro 
sovražniki. Delavce in nameščenec moreta 
v tem pogledu mnogo storiti, ker poznata 
svojo okolico v podjetju, poznata svoje so
sede v okraju, poznata trgovca, pri katerem 
kupujeta in podjetnika, pri katerem delata, 
poznata aparat ljudske oblasti, s katero sta 
vsak dan v stikn. Ta dejstva zadostujejo, 
da moreta delavec in nameščence sporaati. 
kdo je ljudski sovražnik in kdo ni. Teme
ljit pretres vseh ljudi ni potreben le zato. 
da se nekaterim onemogoči pravica glaso
vanja, temveč je to hkrati pot. da se pri
vedejo nnedinci k zasluženi kazni.

Proučevanje zakona o volilnih sniskib ko 
stožilo. tudi zato, da bi se točno preverilo, 
če Je vpisan vsakdo, ki Ima pravico odlo- 
oa.nk, n drževni bodočnosti — to pa so da
ne« žene. možje, mladi-a In starci brez ozi- 

p« in dni*—n„ti na raso. vem
narodnost ali razred Nihče, ki 1e d«-rsn 
OS#mnai«t let — e tisti, ki Je bil borec v 
partizanskih odredih Narodno osvobodilne 
vojske ali Jugoslovanske armade, more bi
ti tudi mlajši —, ne more biti brez poeeb-

/ Spmraztsm o medseboittem 
delu strokovnih organizacij 

Madžarske In Jugoslavije
8e pred nedavnim časom je Ml za utrje

vanje mednar. zvez pomemben obisk raz
nih visokih dostojanstvenikov to poedinlh

. vladarjev. Na .ovu ali pri zdravicah so se 
sporazumevali o številu vojakov za hrano 
topovom, utrjevali so svoje »poglede«, a 
propagandno-idoološko osnovo skupnosti In
teresov so varovali e sporazumom o tisku.

V novi situaciji približevanja k aoeedni 
Jugoslaviji pa to zbliževanje ne nastaja e 
pomočjo kakega lova, pač pa potom naj- 
merodajnejših predstavnikov delovnega 
ljudstva zainteresiranih držav — strokov
nih delavskih organizacij.

Strokovna delavska z\^jza Madžarske je 
poslala svojega zastopnika jugoslovanskim

nih razlogov ou osnovne državljanske pra
vice: da voli in da je voljen. Treba je omo
gočiti udeležbo na volitvah vsem onun, ki 
imajo za to pravico, ker želijo svoji osvo
bojen; domovini samo dobro. Delavci, ki 
so »e prvi in vedno borili za tako široko 
uporabo osnovnih ljudskih in državljanskih 
pravic, morajo biti najodločnejši kontrolor
ji izvajanja teh sedaj že uzakonjenih pra
vic.

Prav nič manjšega pomena ni proučeva
nje zakona o ustavotvorni skupščini To 
tembolj ker so nekateri krogi skušali tudi 
ta zakon napak tolmačiti. Ta zakon jamči 
bodoči ustavotvorni skupščini največjo su
verenost. Ta suverenost pa to pot izhaja iz 
samega naroda in ne iz ene in to problema
tične osebe. Suverenost tej skupščini daje 
sam narod, a ne kralj in samo to je vzrok 
očitkov, ki Jih morejo postavljati samo oni, 
ki sploh stoje na nasprotnem stališču, ob
žalujoč staro stanje.

Zakon o ustavotvorni skupščini predvi
deva dva domova — zvezno skupščino in 
skupščino narodov, kar Je pogoj federativni 
ureditvi države. Oba domova sta povsem 
enakopravna; skupščina narodov Je izraz 
enakopravnosti vseh narodov nove Jugo
slavije.

Tudi zakon o volitvah narodnih poslancev, 
kot tudi ostale že omenjene zakone, je spre
jel zakonodajni odbor s štirideset in toliko 
glasovi proti dvema. Čeprav je ta zakon 
s kombinacijo večinskega principa in prin
cipa sorazmernega predstavništva ter z mož
nostjo, da ne propade niti en glas katere
koli liste, najbolj spreten izraz demokra
cije, so se vseeno našli ljudje, ki zakonu 
tega obeležja sicer ne morejo odrekati, pa 
so vendarle »iz principa« proti...« »To je 
tako — kot je v diskusij; dejal tovariš Mo
la Pijade — kadar se na stvar gleda lz 
strankarskega kotlička.« S par besedami ni 
mogoče pojasniti načina volitev v zvezno 
skupščino in v skupščino narodov — to mo
ra biti stvar temeljitega proučevanja. Mimo 
tega, da že sam način dodeljevanja poslan- 
zvezni listi kaže demokratični značaj zako
na, so še vseeno nekateri momenti neobi
čajnega pomena In sicer: vsakdo, ki se mu 
zdi, da se mu dela krivica, ima pravico pri
tožbe, predstavniki vseh kandidatnih list 
imajo stalno in polno možnost kontrole; 
kontrola se izvaja prav tako z dolžnostjo, da 
morajo biti kandidatne liste volivcem na 
vpogled pred njihovo končno potrditvijo. 
Končno so volitve tajne ln da bi se na
čelo tajnih volitev pravilno izvajalo, bodo 
volitve s kroglicami, tako da ho tajnost oču- 
vana tudi za nepismene državljane.
. Pri samem sprejemanju teh zakonov se 

je Izkazalo, da so še vedno takšni ljudje, 
ki vnašajo v konstruktivno delo preživele 
razkrajajoče metode nekdanjega parlamen
tarnega sistema. Rekli smo že, da tj Hud je 
glasujejo »proti« — ne zaradi tega, ker ne 
bi soglašali — temveč »lz principa«. Ugo
tovljeno Je, da glasuje »proti« skupina, ka
tere šef je — drugače podpredsednik vlade 
— glasoval v vladi za zakonski predlog, ki 
je plod sporazuma z njim.

Iz povedanega Izhaja, da stoji pred vsem 
organiziranim delavskim razredom resna bi 
odgovorna naloga: da sp kar naibolj aktiv
no udeležuje predpriprav za volitve v usta- 
votvomo sktmščlno in za volitve organov 
narodne oblasti. Zato je predpogoj temeljito 
poznanje zakonov, ki se nanašajo na ves ta 
postopek, potem pa polna udeležba delav
skega razreda, polna podpora in vsestran
ska pomoč v izvajanju teh zakonov. Delo 
in udeležba delavskega razreda njemu sa
memu dole jamstvo za nravilen postopek 
Volitve, ki se bodo izvršile na osnovi izda
nih zakonov, bodo brez dvoma naj vi'ji Iz
raz predanosti vsega naroda s krvjo uteme- 
I hmim načelom osvobodilne borbe. Te vo
litve bodo hkrati končni in odločni poraz 
reakcije v vseh odtenkih, poraz vseh ljud
skih sovražnikov. Izvajanju te volilne na
loge »e bo delavski razred popolnoma po
svetil.

* i
strokovnim organizacijam Zagotovitev traj
nega miru, Iztrebljenje reakcije, mednarod
no sodelovanje — to ao talca vprašnja, o 
katerih Ima Isto mišljenje ne samo delav
ski razred v obeh sosednjih državah, tem
več tudi delavski razred vsega sveta. Jugo
slovanske ln madžarske strokovne organi
zacije so sporazumno določile, da bodo v 
najkrajšem času organizirale medsebojno 
gostovanje kultumo-umetniSldh to flzkul- 
turnih društev, da bi na ta način kulturno 
zbližali obe deželi, a ljudstvo seznanili z 
narodnimi običaji sosedov. Delegacije stro
kovnih organizacij bodo proučevale stro
kovno 'gibanje obeh dežel, način dela, pre
gledovale večja podjetja ln tako z menjavo 
izkušenj Izpopolnjevale delo to dale prispe
vek k obnovi obeh dežel. Tabor Garaj

Zbirajte za tiskovssl sklad!

(Nadaljevanje s prve strani.)
partizanih proti vsem dosedanjim normam 
doseženi Izredni rezultati, da so zrasli po
sebni strokovnjaki. Naša osvobodilna borba 
tn vsi naši dosedanji uspehi so podrti vse 
dosedanje norme. Prav tako je treba delati 
na tehničnem polju. Treba je podpreti stara 
strokovna mnenja tudi v tehniki ln rušiti 
birokratnsko zaprašenost In mišljenje, da 
se ne bi dalo kar koti drugače, boljše ln 
hitreje narediti. Največjega voditelja Sta
lina odlikuje miselnost, da ni na svetu ni
česar, kar se ne bi dalo narediti, da ja, 
ni norme, ki se je ne bi dalo spremeniti. 
Ugotovil je, (ja je Iznajdljivost delavcev v 
Celju najboljši dokaz za pravilnost teh na
vedb.

O ljudski samoinlclattvl Je tova
riš predsednik pripomnil, da Jo Je treba 
povsod razvijati. Tudi kar se tiče socialne 
pomoči tn samopomoči ne smemo prehajati 
na sistem podpor, ne da bi bilo Iniciative, 
od spodaj. Podpore se bodo delile le tam, 
kjer je že ljudsko samopomoč začela delati 
ln je že sama pokazala dobre uspehe.

Tov. predsednik Je posebno pohvalil pri
mere medsebojne pomoči delav
cev ln kmetov, katere Jedro ni samo 
v politični, marveč tudi v dnevni praksi.

Kar se tiče gotovih pomanjkljivo
sti v prehrani. Je tov. predsednik pri
pomnil, da je treba razlikovati dve katego
riji teh pomanjkljivosti:

1. one, ki izhajajo iz objektivnih težav.

Te se dajo popravljati le s čim boljšim raz
umevanjem, z borbo proti nergaštvu ln s 
splošno organizacijo. Skratka s tisto dobro 
politično samozavestjo, ld nas Je ln nas 
mora voditi od uspeha do uspeha;

2, tiste pomanjkljivosti, ld so posledica 
napak birokratizma ln drugih nečednih last
nosti funkcionarjev. Za odpravo teh napak 
je potrebna konstruktivna kriti
ka, katero je treba vsepovsod razvijati. 
Brez take kritike ne gre, taka kritika Je 
bistvena vsebina naše ljudske demokracije.

Na koncu je tov. predsednik še pojasnil, 
da doslej ni bilo mogoče urediti plač, ker 
so to preprečevale številne objektivne te
žave. Naši vladi je uspelo nabaviti zadostne 
kredite — predvsem zaradi velikega raz
umevanja zveznega ministra tov. Zujevlča 
— da> bodo vsi delavci ta mesec 
pošteno plačani, tako, kakor Jim 
po zakonu pripada. Poudaril je, da gredo 
zastopniki lahko domov v svoj obrat s 
polno zavestjo, da bo ta stvar v nekaj dneh 
urejena. Pripomnil Je tudi, da je bilo treba 
skrčiti Izdatke pri vseh drugih ustanovah, 
samo da bodo pošteno plačani vsi tisti, ki 
neposredno ustvarjajo. To veliko izboljša
nje položaja pa naj ne zavede našega de
lavstva v neskrbnost. Nasprotno, treba Je 
pokazati še več požrtvovalnosti.

Delavski zastopniki so sprejeti govor tov. 
predsednika z vzklikanjem ln ploskanjem. 
Razgovori so se prijateljsko nadaljevati pri 
kosilu, katerega je priredilo predsedstvo 
vlade delavskim delegatom.

Vse rudno bogastvo v Jugoslaviji
je državna last

Zakonodajni as^o.r začasne narodne 
skupščine je na svoji seji dne 16. t. m. 
izglasoval predlog zakona o ukinitvi obsto
ječih rudniških koncesij in prehodu v dr
žavno last celokupnega rudnega bogastva 
na področju Demokratične Federativne Ju
goslavije. Besedilo se glasi:

Člen 1, Z uveljavljenjem tega zakona 
prenehajo veljati, kolikor že nis6 razve
ljavljene po obstoječih predpisih:

a) vse rudoslcdne pravice (navadne ln 
izjemne pravice, raziskovanja, samorovi, 
prostosiedi in zaščitna polja);

b) vse rudniške koncesije za izkorišča
nje rud Inrvkopov ne glede na to, ali se ak
tivno izkoriščajo za proizvodnjo ati ne;

Člen 2. Vse rudniške koncesije, ki ae 
na dan uveljavljenja tega zakona aktivno 
izkoriščajo za rudarsko proizvodnjo, se 
morajo še nadalje izkoriščati.

Z naknadnimi predpisi ln pogajanji z 
lastniki rudniških naprav bo urejeno vpra
šanje odkupa teh naprav po državi ali 
sklenitvi novih pogodb.

Člen 3. Z dnevom uveljavljenja tega 
zakona preide v državno last vse rudniško 
bogastvo na področja DFJ.
, Člen 4. Pooblašča se minister za rudar
stvo, da izda potrebne predpise za izpol
njevanje tega zakona.

Člen 5. Ta zakon postane veljaven, ko 
se objavi v »Službenem Ustu DFJ«.

Ob bajnih zaslužkih so si tujci v 
desetih letih izplačali ves investi

rani kapital
Ni bilo mogoče dobiti podatkov, pod kak

šnimi pogoji to na kolikšne roke so bile 
sklenjene poedtoe pogodbe. To je tajna, ki 
se je strogo čuvala.

Porazno sliko o izrabljanju naše delovne 
sile to našega rudniškega bogastva kažejo 
dobički nekaterih konceslonlranlh podjetij. 
Evo samo dva primera:

a) Trepča Mineš Limited: Začetni inve
stirani kapital L 1927 107.000 funtov.

Investirani kapital do L 1939 skupaj 
2,000.000 funtov.

Letni zaslužek Trepče se Je dvignil po 
bilanci do 140,041.428 funtov. Dividende so 
se izplačale do 30%.

Od celokupnega investiranega kapitala 
v znesku 2,000.000 funtov je zaslužila 
Trepča od leta 1921 do 1941 2,732.900 fun
tov.

To je zaslužek, izkazan v bilanci. Dejan
ski zaslužek je bil mnogo večji. Znano je, 
da ae izkazuje v bilanci manjši dobiček od 
stvarnega, da bi se prikrila stopnja Izrab
ljanja to plačalo manj davkov.

b) Bor: Investirani kapital od leta 1931 
do 1940 864,300.000 frankov.

712,993.000 frankov.
Letni zaslužek Bora Je dosegel 287 mi

lijonov 300 tisoč frankov. Za Bor pa valja 
isto, kar smo povedati o Trepči, da je de
janski dobiček mnogo večji, kakor je raz
vidno iz bilance.

Primer zaslužka Trepče to Bora, izraže
nega v gornjih številkah, kaže, da sta za
služiti tl dve podjetji samo v 10 letih to
liko, da jima je bil izplačan ves investira
ni kapital to da jima je ostal še velik do
biček.

Ta dva primera podpirata našo trditev, 
da nosijo koncesije tujemu kapitalu na se
bi kolonialen pečat. Tako veliki zaslužki ao 
biti mogoči samo tam, kjer je vladalo brez
srčno Izrabljanje naše domače delovne sile 
In rudniškega bogastva.

Ob koncu pripominjamo, da so vsa zgo
raj našteta dejstva bolj ati manj znana na
ši javnosti. Večkrat so se vodile brezus
pešne kampanje proti takim koncesijam to 
korupciji, ld jih je vedno spremljala, proti 
previsokemu zaslužku ter brezsrčnemu Iz
rabljanju naših delavcev v rudnikih.

Predloženi zakonski osnutek ne zahteva 
eksploatacije Investiranega kapitala. Z nje
govo usvojitvijo bi se razveljavile prej skle
njene pogodbe o koncesijah. Vprašanje In
vestiranega kapitala naj bi se obravnava
lo pozneje z novimi predpisi in pogajanji 
? lastniki naprav.

Vsa zgoraj našteta dejstva dokazujejo 
upravičenost ln nujnopt tega zakonskega 
osnutka. Gospodarski ln politični Interesi 
naše domovine nam nalagajo, da ga čim 
prej sprejmemo ln objavimo.

Dosedanje koncesije inozemcev so 
imele kolonialni značaj

V diskusiji so se vsi govorniki Izražati za 
sprejem tega zakonskega osnutka. Posla
nec tov. Vujo Koeovac, ki je bil nad 10 let 
sam rudar v enem Izmed naj bogatejših 
rudnikov v Trebči (svinec, cink to srebro), 
je prikazal nezaslišano Izkoriščanje delav
cev v rudniku, kjer je bilo mimo policij
skega delovnega sistema tudi mnogo člo
veških žrtev, ker tuji lastniki delnic 
(med njimi tudi vladarska hiša Karadžor- 
dževičev) niso poskrbeli za nikakršno var
nost pri nevarnem to napornem delu mi
ze rno plačanih delavcev. Pri štrajklh so 
tujci s pomočjo domačih oblasti odpuščali 
z dela tudi delavce, ki »o delati v rudniku 
dolga leta.

Predsednik Gospodarskega sveta 
Andrija Hebrank pojasnjuje za

konski predlog
»Na področju stare Jugoslavije je bik) 

pet različnih rudarskih zakonov za razna 
področja. V njih je bilo uzakonjeno načelo, 
da so »vse rude ln kopi, pa naj bodo v 
zemlji ati na površini, državna last«

Kdor je hotel raziskovati ali Izkoriščati 
naše rudniško bogastvo, je moral v ta na
men zaprositi državo za dovoljenje.

Odvzeti je treba vse koncesije
V vseh rudarskih zakonih stare Jugosla

vije sta bila dva pojma o pravicah (konce
sijah), ki jih daje država na rude In kope:

a) pravica do raziskovanja to
b) pravica do izkoriščanja (koncesije) 

omejena na eno leto. Ta pravica zapade, če 
se pravočasno ne obnovi. Pravica do razi
skovanja ni nobena lastnina.

Pravica do eksploatacije (koncesije) ae 
je dajala po enih zakonih na 50 let, po dru
gih pa za vedno. Pravica do eksploatacije 
je lastninska pravica, toda ona ja vezana 
na izpolnjevanje nekaterih pogojev (plači
lo regalnega davka Itd.). Rudarski zakoni 
predvidevajo, da se lahko taka pravica od
vzame, če se omenjeni pogoji ne izpolnju
jejo.

Pravico do raziskovanja ao jemati poedi- 
nl kapitalisti v Spekulativne namene. Tako 
Imajo n. pr. na področju Srbije poedlnci 
okrog 95 odstotkov vseh pravic do razi
skovanja. Večina danih koncesij ae ni ni
koli Izkoriščala, to se pravi, na temelju 
njih niso nastali rudniki. To so tako ime
novane neaktivne koncesije.

Pravico do eksploatacaje so jemali do
mači ali tuji kapitalisti ali skupine kapita
listov. To so aktivne koncesije, to se pra
vi, koncesije, na temelju katerih je inve
stiran kapital to zgrajene naprave za Iz
koriščanje rudniškega bogastva. Predloženi 
osnutek zakona naj bi odpravil te aktivne 
koncesije, ker je večina neaktivnih konce
sij že sama po sebi ugasnila.

Z odvzemom koncesij bomo tuj
cem preprečili vmešavanje v našo 

neodvisnost
Ukinitev teh koncesij zahtevajo gospo

darski, socialni in politični interesi Demo
kratične Federativne Jugoslavije. Splošno 
znano je dejstvo, da so se dajale koncesije 
za Izkoriščanje našega rudniškega boga
stva v veliko škodo za našo državo. Kon
cesionarji, povezani z bivšimi vladajočimi 
krogi, so opravljali nečuveno ropanje na
šega rudniškega bogastva ln naše delovne 
sile, kar jim je prinašalo bajeslovne dobič
ke. Nečloveški pogoji dela in zloglasni po
licijski režimi v konceslonlranlh rudnikih 
so1 biti nevzdržni. To je Izzvalo upravičen 
odpor in stavke delavcev. Te stavke za bolj
še, humanejše pogoje dela to življenja »o 
bile deležne splošnih simpatij ln podpore 
ljudstva. Podkupljeni policijski aparat je 
brezobzirno zatiral stavke ln preganjal de
lavce, da bi zagotovil koncesionarjem ro
parske dobičke.

Opirajoč se na investirani kapital, na 
zveze z vladajočimi krogi in podkupljeni 
državni aparat so tuji koncesionarji škod
ljivo vplivali na notranjo in zunrnjo poli
tiko naše države ter krnili njeno suvere
nost to neodvisnost.

Nekaj podatkov o proizvodnji to zasluž
ku konceslonlranlh rudarskih podjetij, ki 
jih priobčujemo spodaj, meče dovolj Jasno 
luč na vprašanje koncesij. Oni neizpodbit
no dokazujejo, da Imajo te koncesije ko
lonialni pečat, da nam prinašajo ogromno 
gmotno škodo !n da predstavljajo sramoto 
za našo državo.

Da se prepreči reakc']l nemoteno delovanje
Ob združitvi sbveode 1« italijanske Komunistične 

partije v Primorju
Po nasvetu osrednjih vodstev itali

janske in slovenske Komunistične 
partije sta se v Primorju združili obe 
stranki. Ob tej priliki je pisal časopis 
»II Lavoratore« med drugim sledeče:

»Danes je bila osnovana Komuni
stična partija Primorja. To je velik 
doprinos k likvidaciji preteklosti in 
priprava za boljšo bodočnost v okviru 
demokratične fronte, ki naj sklene 
vse delovne energije pokrajine. Iz
kušnje iz preteklosti, potrebe po 
prilagoditvi novih metod novim ča
som, predvsem pa. potreba prilago
ditve političnega delovanja demo
kratičnih sil razmerom v pokrajini, 
opravičujejo osamosvojitev stranke 
od centralnih organizacij ln njihovo 
koordinacijo na pokrajinski osnovi. 
Zaradi tega je severo-italijanska proti
fašistična mladina svetovala na svo
jem kongresu v Milanu primorski 
protifašistični mladini, naj ae osamo
svoji brez ozira na narodnost.

Nujnosti, ki je narekovala ustano 
vitev Komunistične partije Primorja, 
ki je združena in avtonomna, ne ob
čutimo samo mi. Tudi socialistična 
stranka v Primorju je pripravljena 
sprejeti v svoje vrste Italijane in Slo
vence in tudi Akcijska stranka, — 
čeprav zastopa strogo italijansko sta
lišče, — uživa v Primorju precejšnjo 
svobodo akcije

Komunistična partija je s svojo 
osamosvojitvijo prilagodila svojo or
ganizacijo nalogam predstraže v boju 
za ljudske demokratične pravice proti 
vsem poizkusom javne in skrite re
akcije m je dala vsem drugim de 
mokratičnim silam vzgled in pokazala 
pravo pot.

Kaj mora tedaj najbolj zanimati 
stranke, če so resnično demokratične

..Zahtevama republiko! 
Odklanjamo monarhijo!"

Na ovojem zadnjem množičnem zboro 
vanju je delavstvo pivovarne Union spre
jelo sledečo resolucijo, ki je bila poslana 
Narodni vladi Slovenije in zvezni vladi 
Jugoslavije:

»Celokupno delavstvo in name- 
ščenstvo d. d. pivovarne Union, 
zbrano na svojem zborovanju, iz
javlja svpjo enodušno željo, da 
damo naš! državi tisto obliko, ki 
je edina prava in od vseh ljudskih 
množic srčno zaželena, to je, da 
postane naša država republika. 
Trdno smo prepričani, da bo le v 
republiki prišla do izraza naša 
ljudska demokracija, ki smo si jo 
v najtežji štiriletni borbi in z 
ogromnimi krvnimi žrtvami pri
borili. ,

Odklanjamo kralja izdajalca in 
monarhijo!

Zahtevamo republiko!
Živel voditelj svobodoljubnih, 

demokratičnih narodov Jugosla
vije, tovariš maršal TITO!

Živela demokratična in federa
tivna republika Jugoslavije l«

stranke? To je obramba demokracijo 
proti naraščajoči reakciji. Obramba je 
najbolj uspešna, če se združijo vse 
narodnoti, vsi sloji in vse stranke. 
Naša bodočnost svobodnih delavcev 
in nameščencev bo na vsak način nt- 
gotovljena, če bomo združeni na so
cialnem polju brez ozira na odločitev 
pripadnosti Primorja, medtem ko bo 
polna trpljenja in zatiranja, če ne 
bomo v trenutku odločitve pripad
nosti Primorja združeni Pomislimo 
samo na posledice, kd bi nastale, če 
bi pustili reakciji proste roke pri raz
pihovanju narodnostne mržnje in ra»- 
vijanju šovinističnih čustev.

In če bi reakcija nadaljevala s ce
pitvijo delavskega razreda, ti ae 
znašli jutri ponovno kakor leta 1922. 
kot igračka v roki izkoriščevalcev, 
medtem ko zdaj predstavljamo za
dostno silo.

Komunističena partija Primorja Je 
odločena, da prepreči reakciji nemo
teno delovanje. Opozarja druge de
mokratične stranke, naj upoštevajo to 
dejstvo in temu primemo prilagodijo 
svoje delovanje, kajti samo na ta 
način bodo lahko postopoma ures
ničile svoje programe. V nasprotnem 
primeru bodo njihovi pristaši spoznali, 
da njihovi programi ne odgovarjajo 
resnični volji vodnikov in bodo zgu
bili njihove simpatije in zaslombo. 
Komunisti verujejo v demokratično 
zvezo, v dosego katere je reorga
nizacija njihove partije doprinesla 
velik delež. Na drugi strani pa ao 
odločeni, da nadaljujejo brez prene
hanja in brez obotavljanja svoj boj 
za - napredno demokracijo, za ljudsko 
demokracijo in za pravice delavskejtil 
razreda.

Tudi zabukovški rudaril 
so za republiko!

Na ustanovnem občnem zboru podružni
ce radarjev v Zabukovci je bila soglasno 
sprejeta resolucija, s katero so, rudarji !*■ 
razlil svojo zahtevo po republiki.

RESOLUCIJA
Rudarji, zbrani na svojem ustanovnem 

občnem zbora smo soglasno sklenili s te 
resolucijo Izraziti svojo odločno željo, de 
postane naša domovina federativna ln de
mokratična republika Jugoslavija.

Odločno odklanjamo kralja Petra San- 
djordjevlča, ld je soodgovoren sa zločine^ 
katere je Izvajal Draža MIhajlovič ln nje
gova zločinska druščina v času narodne 
osvobodilne borbe zadnjik štirih let.

Naša svoboda, ki smo sl jo s krvjo pri
boriti je nezdružljiva s kraljem In kraljev
sko obliko vladavine, zato odklanjamo ne 
samo kralja Petra Karadjordjeviča, mar
več kraljevino sploh.

Mf rudarji zabukovških revirjev sme 
prepričani, da bodo sadovi ln pridobitve 
naše štiriletne borbe zavarovani to zajam
čeni samo v federativni, demokratični re
publiki Jugoslaviji.

Rudarji ln nameščenci rudnika 
v Zabukovci.

Na zahteva delavcev le moral 
fašistični admiral zapustiti 

tržaško ladjedelnico
Dne 20. avgusta je oblaka i tržaško 

ladjedelnico admiral Lulgi Rlzzo, Italijan
ski grof, eden Izmed fašističnih prvakov 

. Ko so delavci zvedeti za ta obisk, so ta
koj zapustiti delo ln soglasno zahtevali 
takojšnjo njegovo odstranitev, ker niso 
pozabili njegovega delovanja v času faši
stičnega režima. Ta oster in energičen 
nastop delavcev je primoral admirala, ds 
> takoj zapustil ladjedelnico.

Delegacija sovjetskih strokovnih 
organizacij v Iranu

Na mitingu, ld se je vršil v čast sovjet
ske delegacije, ae je zbralo na tisoče čla
nov Iranskih strokovnih organizacij. V 
svojih govorih so se toplo zahvaliti so- 
vjetsk:m delegatom, ki so prvi sprejeti 
predlog, da pošljejo svoje delegate v Iran 
na proučevanje dela tamkajšnjih strokov
nih organizacij. Govorniki so poslati top
le pozdrave sovjetskemu narodu to ge- 
neralisimu Stalinu.

V svojem odgovoru se je šef sovjetske 
delegacije Borisov zahvalil za prisrčen 
sprejem in med drug’rr> poudaril, da bo 
obisk sovjetske delegacije v polni meri 
doprinesel Iranu še večje zbližanje med 
lransk'mi in sovjetskimi strokovnimi zve
zami in povečal prijateljstvo obeh drža*-
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^Covaridi, pritegnite,

v$gajajte nove kadte t
Čas je, da spregovorim o veliki po

manjkljivosti, ki jo že delj časa opaža
mo in ugotavljamo v našem strokov
nem gibanju, predvsem po nekaterih 
podružnicah.

Mi polagamo vse premalo pozornosti vzgoji 
novih strokovno-političnih kadrov!

Prideš na seje, zborovanja, sestanke, 
opozarjaš na pomanjkljivosti, napake 
in dobiš vedno en in isti odgovor: ne 
zmoremo tega in onega, ker nas je sa
mo nekaj, ki res delamo, ostali se ne 
brigajo in mislijo, če plačajo članari
no i/i se udeležijo kakšnega zborova
nja, da je s tem že vse opravljeno.

Ne malokrat naletiš na funkcionar
ja, ki je že ves vročičen, utrujen, oči 
mu nervozno begajo sem in tja, na 
vprašanja odgovarja nejevoljno, za- 
dirljivo, da ne rečem še nekaj hujše
ga. Če ga kaj vprašaš, ti bo povedal, 
da nima časa za razgovor, naštel ti bo 
svoje funkcije, seje in sestanke, kate
rim mora še danes prisostvovati in na 
koncu boš slišal stari vzdih: »Kaj, ko 
sem le sam« ali pa »ko nas je le nekaj, 
ki delamo«.

Premislimo, tovariši, natanko posle
dice takšnega delovanja, tega nervoz
nega beganja od ene naloge k drugi, 
posledice, ki morajo neizbežno nastati 
povsod, kjer naši funkcionarji ne zna
jo pritegniti k delu in vzgajati nove 
aktiviste.

Funkcionarji, ki hočejo vse opraviti 
sami, s tem sebi jemljejo čas za svojo 
ideološko izobrazbo. Na njihovih pi
salnih mizah ležijo neprebrani dnevni 
časopisi, brošure. Taki funkcionarji 
morajo nujno nazadovati tako v svo
jem strokovnem, kot političnem delu. 
Posledica: vedno večje napake.

Taki funkcionarji so ne malokrat 
tudi v zdravstvenem pogledu žrtve 
svojega nepravilnega dela. So med na
mi funkcionarji, ki iz nekega nerazum
ljivega ljubosumja krčevito držijo svo
jo funkcijo v večnem strahu, da ne bi 
prišel kdo, ki bi bil boljši od njega. 
Vsled tega iz te nezdrave ambiciozno
sti garajo noč in dan, hitro telesno 
oslabijo in postanejo nesposobni za 
delo in potem nastane na njihovem 
mestu praznina samo zato, ker niso 
nikogar vzgojili, nikogar usposobili, 
da bi nadaljeval njihovo delo.

Ta napaka spravlja posamezne stro
kovne organizacije v nevarnost, da ne 
bodo to, kar danes dejansko morajo 
biti: neizčrpen rezervat, iz katerega naj

bi naša ljudska oblast črpala in razme
ščala vedno nove predane kadre, od 
katerih bi vsak na svojem mestu bra
nil, utrjeval in nadalje razvijal drago
cene pridobitve težke štiriletne borbe 
za svobodo

Ze iz tega je razvidno, kako je de
lovanje, ki smo ga zgoraj navedli, 
škodljivo ne samo za naše strokovno 
gibanje, ampak za ves narod, za vso 
državo. Vsi funkcionarji naših Enot
nih strokovnih zvez se moramo globo
ko zavedati, da bo vse naše delo nekaj 
vredno le takrat, če smo s svojim de
lom vzgojili in usposobili nove kadre.

Vprašanje je, kako bomo to napra
vili?

Tovariš, ti si funkcionar v strokov
nem gibanju in imaš danes, kar je po
polnoma razumljivo, tudi politične na
loge. Vseh ne moreš opraviti. Takoj 
premisli in pretehtaj tovariše in tova
rišice iz tvoje najbližje okolice. Goto
vo boš med njimi našel take, katerim 
boš takoj lahko izročil manjše naloge- 
Pri izbiri, komu boš poveril nalogo, 
glej predvsem na to, koliko je nekdo 
naši skupni stvari zvest In predan, 
kajti zvestoba in predanost je pogoj 
za nadaljnji razvoj novega aktivista, 
ki smo ga pritegnili v delo.

Ko si se z nekom dogovoril, da bo 
izvršil eno nalogo, se obenem dogovo
ri, da ti bo o rezultatu poročal, Ko boi 
presojal izvršeno nalogo, imej pred 
očmi, da morajo navodila, k( jih boš 
dal dotičnemu aktivistu^ biti vedno 
moralna pobuda, najsi je svojo nalo
go opravil dobro ali pa slabo.

Če jo je opravil slabo, se zaradi te
ga ne smeš razjeziti. Se manj, da bi 
ga zato nahrulil. Reci mu mirno in 
prepričljivo: »Sedaj se ti to ni posre
čilo, poglejva takoj, zakaj.* Ko ti 
skupno z njim ugotovil pomanjkljivo
sti, mu pokaži pot, kaj je treba napra- 
pravlti, da bi svojo nalogo drugič iz
vršil bolje.

Če je svojo nalogo izvršil dobro, ne 
štedi s priznanjem in se zavedaj, da 
je priznanje, dano o pravem času, 
lahko odločilnega pomena za razvoj 
aktivista, ki ga hočeš vzgojiti.

Tovariš in tovarišica! Naše naloge 
bodo vedno večje, izvršili jih bomo 
lahko samo, če bomo znali res prite
govati nove aktiviste in le takrat bo 
naše delo' tudi uspešno!

Tome Breje.

Člani strokovnih organizacij
naj prednažUo v tekmovanju za 
pomol nepreskrbljenim otrokom!

Fašistični okupator jim je požgal domove, njihovi svobodoljubni starši so v nadčlo
veški borbi prelili svojo kri za to, da bi ml In njih otroci uživali svobodo ln pravico, 
Is krvi junakov nam je vzklila svoboda ln naša prva dolžnost je, da poskrbimo za 
sirote padlih borcev. Ne smemo dopustiti, da bi do zime ostal pri nas en sam ne
preskrbljen otrok! Tekmujmo v zbiranju prispevkov v denarju, obleki In živilih za 
najmlajše sirote! V tem plemenitem tekmovanju hvaležnosti In spoštovanja do pad
lih junakov naj prednjači delavski razred! Popularizirajmo nnjhdctotivnejše ln noj- 

požrtvovalnejše tovariše tega tekmovanja 1

<S£a nctle birote • • •
Krasen odziv iz Kranja 

Krajevni odbor Zveze prosvetnih 
delavcev in nameščencev v Kranju je 
sklical za dan 13. avgusta sestanek ro
diteljev dijakov realne gimnazije. Se
stanek je ves potekel v duhu pomoči, 
ki jo mora naša javnost nuditi najne- 
doižnejšim žrtvam svetovne vojne — 
vojnim sirotam. Staršem sta obrazlo
žila nujno potrebo pomoči tn sodelo
vanja vse javnosti pri pomoči našim 
otrokom- sirotam tovarišica Belehar in 
dr. Vadnal Alojzij. Povabila sta star
še k sodelovanju, k pomoči, ki kličejo 
po njej srca naših najmlajših, naših 
otrok — bodočnosti našega naroda. 
Dobra volja in velika požrtvovalnost, 
pa nič manjša pripravljenost, da po
magajo, so prišli do polne veljave. Nič

manj, ko 49 staršev se Je javilo, da so 
pripravljeni sprejeti po 1 siroto za 
svojo. . .

Ni potreba nobenih nadaljnjih be
sedi/ Dejanje samo je najlepša pohva
la! Posnemajte!

Zagorski rudarji so razdeMI 
pomsS kmetom

V eni naših zadnjih Številk smo pi
sali o sklepu rudarjev v Zagorju, da 
zaslužek prostovoljnega nedeljskega 
šihta razdelijo med okoliške kmete, ki 
so bili v vojni prizadeti. To razdelitev 
so združili s slavnostjo, na kateri so se 
zbrali vsi rudarji in nameščenci po
družnice zagorskega rudnika in povab
ljeni obdarovanci. Razdelili so 102.000 
dinarjev med 26 kmetov, ki so pomoči 
najbolj potrebni.

Rudarji so v svojih govorih kmetom

Predstojeta konferenca strokovnih organizacij v Parizu
hoče zgraditi čvrsto, zdravo mednarodno enotnost
TiiiniiiniitiiTirr^ i n milu ■imiiimiB n in ■■■»■ »»»a«——————m—............... mm«.

Izjava lov. Tarasova, člana Administrativnega koaniteta o delu in ustavi Mednarodne fede
racije strokovnih organizacij

Uredništvo »Truda« se je obrnilo pa 
tov. Tarasova, člana administrativnega 
komiteta mednarodne konference stro
kovnih organizacij, tajnika Vsezveznega 
centralnega sveta strokovnih organiza
cij, s prošnjo, da obrazloži delo komi
teta o vprašanju projekta ustave, na 
kar je tov. Tarasov izjavil sledeče: 
Projekt ustave Mednarodne federacije 

strokovnih organizacij, izglasovan in spre
jet soglasno s strani Administrativnega ko
miteta, predstavlja znaten uspeh na področ
ju stvarne enotnosti delavskega razreda. 
Z zadovoljstvom lahko ugotovimo, da je iz
vedel Administrativni komitet velilm in 
plpdonosno nalogo: lahko rečemo, da je po
stavljen temelj bodoči Federaciji. Kongres 
predstavnikov organiziranega delavstva 
vsega sveta ,ki se sestane 25. septembra t. 
i. v Parizu, bo zaključil to delo.

Ob priliki sestavljanja projekta ustave 
so stremeli sovjetski delegati in njihovi to
variši lz Administrativnega komiteta,’ da 
dajo Mednarodni federaciji strokovnih or
ganizacij takšne oblike, ki bi jo pretvorile 
v borbeni organ delvskega razjeda, sposo
ben, da ščiti njegove potrebe m interese. 
Eden naših prvih ciljev je bil, da se zava
ruje stvarna demokracija znotraj Medna
rodne seaeracije strokovnih organizacij in 

• tesno sodelovanje strokovnih organizacij 
različnih držav v borbi za izboljšanje živ
ljenjskih in delovnih pogojev ljudstva. Ka
kor ie poudarjeno v načrtu ustave, je zago
tovljena strokovnemu gibanju vsake dežele 
avtoomija. Vzporedno s tem So predvidene 
neobhodn® mere za ohranitev discipline in 
odgovornosti med elani federacije in vse 
potrebno, da se prepreči desorganizacija in 
druga jamstva, svojstvena prejšnjim med
narodnim strokovnim organizacijam, Admi- 
histrativni komitet, kj je bil izbran na kon
ferenci v Londonu, sestoji iz 13 članov. S 
strani kongresa industrijskih strokovnih or
ganizacij CIO Združenih držav Amerike so 
stopili v komitet predsednik CIO Muraj, 
predsednik britanskega kongresa Trade 
Unione, generalni tajnik britanske z vese 
rudarjev Abu Edvards; od strani Vsezvez
nega sveta strokovnih organizacij tov. Kua- 
necov in tov. Tarasov; od Konfederacije 
dela latinske Amerike Lombardo Toledanp 
in Kofino, s strani kitajskih strokovnih or
ganizacij Ili, s strani takozvane amsterdam
ske internacionale Tevenels in od strani 
mednarodnega sekretariata Olenburg.

Administrativni komitet, ki se je sestal po 
. zaključku londonske kcference, je Izbral iz 
svoje srede komitet z nalogo, da izvede 
praktično delo v vprašanju sestave ustave. 
Na svojih sejah v Parizu je izdelal ta ko
mitet osnovo načrta za ustavo. Načrt je bil 
predložen Administrativnemu komitetu v 
proučevanje, Seje tega komiteta, na katerih 
je bil proučen in sprejet dokončni tekst 
tega načrta, so bile v Zedinjenih državah v 
Washlngtonu, nato v Oaklandu v San Fran
čišku,

Pripomniti je treba, da so voditelji CIO. 
pri katerih so se nahajali kot gostje tudi 
člani Administrativnega komiteta, napravi
li vse, da zavarujejo vse potrebne pogoje 
za delo. Ameriška delovna javnost je kaza
la npjvečji interes za rešitev vprašanj v 
zvezi z ustavo, ker je jasno, da zavlsl uspeh 
enotnosti strokovnih organizacij od pravilne 
rešitve teh vprašanj. Celokupni tisk Zedi- 
njeih držav Amerike je prikazal veliki po
men dela Adroinistrationega komiteta Re
akcionarni tisk, se razume, je potvoril vse 
na svoj način. Mnogi rekucionarni listi so 
upali, da se člani Admi kurativnega komi
teta ne bodo mogli zediniti v raznih vpra
šanjih, da se bodo razšli v mišljenju in na 
ta način ogrožali ustvaritev nove Medna
rodne federacije, Toda vsa pričakovanja re
akcije so bila zaman- Mnogoštevilni in za
pleteni problemi so hilj rešeni ln končni 
načrt ustave je bil sprejet soglasno. Med 
posameznimi člani administrativnega komi
teta je prišlo ponovno do obrazložitve, kar 
je povsem razumljivo, ,ako se jemlje v ob
zir, da je bil krog pretresenih vprašanj ši
rok in mnenja udeležencev dostikrat žeto 
različna, Zato so bili neizbežni posamezni 
spopadi. Nekateri člani komiteta, zlasti oni,

' ki so bili v zvezi s takozvano »Amsterdam
sko internacionalo« niso opustili prilike, da 
dokažejo, da se je Administrativni komitet 
razšel, ne da bi končal delo. Vse to name 
notna, da preprečijo sestavljanje ustave no
ve svetovne federacije.

Živahna diskusija se je razvila na primer 
pri razmotrivanju one točke načrta ustave, 
ki govori o obvezah nacionalnih centrov, 
da izvedejo sklepe svetovne federacije stro- 
kovih organizacij. Temu so se odločno uprli 
nekateri člani komiteta, med njimi Teve
nels, sklicujoč se na Amsterdamsko inter
nacionalo. Dokazali so, da centri strokovnih 
organizacij niso dolžni pokoravati se Ale- 
pom Svetovne federacije Strokovnih orga
nizacij. Zaradi teh razlik v mišljenju so mo 
rali sovjetski delegati vložiti mnogo truda 
in naporov, da o vrže j o takšno mišljenje. 
Dokazovali so, da je načelna rešitev tega 
vprašanja zategadelj neobhodno potrebna, 
da bo postala nova svetovna federacija stro
kovnih organizacij močna in dela zmožna. 
Odreči se temu načelu, bi pomenilo v na
prej dati ji nivo Amstermanske internacio
nale, ki se je odlikovala s sramotno pasiv
nostjo, tako v času, ko je bilo potrebno, da 
se odvrne nevarnost fašistične agresije, ka
kor tudi v času vojne proti fašistični Nem
čiji. S podporo večine članov Administra
tivnega komiteta je uspelo, da se v načrt 
ustave sprejmejo tudi take točke, ki jam
čijo kar najhitrejše oživotvorjenje vseh 
sklepov Federacije strokovnih organizacij.

Druga točka, ki je izzvala diskusijo, se je

poudarili, da hočejo biti tudi v svo
bodnem življenju prav tako povezam 
s kmetom, kakor so bili v času borbe. 
Ta njihov prispevek potrebnim, naj bo 
živ izraz večne povezanosti vsega de
lovnega ljudstva.

Tovariš, ki se je v imenu obdaro- 
vancev toplo zahvalil za pomoč, je ru
darjem zagotovil, da kmetje ne bodo 
nikoli pozabili tega plemenitega deja
nja rudarjev in nameščencev. Zavest 
povezanosti bo večno vezala kmete, tn 
delavca.

dotikala vprašanja predstavništva svetovne 
federacije strokovnih organizacij medna
rodnih strokovnih tajništev.

Znano je namreč da so vzporedno i Am
sterdamsko internacionalo obstojale tudi 
Mednarodne strokovne zveze. Iz m, jgolet- 
nih Izkušenj se je pokazalo, da so strokov- 

"ne sindikalne internacionale obstojale samo 
na papirju in po svoji pasivnosti niso za
ostajale za Amsterdamsko Internacionale. 
Jasno je bilo, da bi se bilo treba odreči 
mednarodnim sekretariatom, odrekajoč se 
starim propalim oblikam organizacije, ka
kršna je bila deloma Amsterdamska inter
nacionala, Vendar so bile nekaterim pred
stavnikom, zlasti Tevenelcu in Olenburgu, 
potrebne te organizacije verjetno zato, da 
bi jim uspelo uvesti v novo svetovno fede
racijo svoje ljudi. Četudi zagovorniki se
kretariata niso mogli navesti nobenega kon
kretnega primera svoje delavnosti, so ven
dar uporno dokazovali upravičenost sekre
tariata do obstoja, grozeč sicer z odhodom 
iz Administrativnega komiteta. Toda tem 
preje so prodrla stremljenja resničnih pe- 
bornikov enotnosti.

Oni del načrta ustave, ki govori o stro
kovnih tajništvih Svetovne federacije, kaže 
na to, da njen generalni svet ustanavlja one 
odgovarjajoče oddelke, ki nimajo pravice, 
da izrekajo sklepe in podvzemaje mere po 
vprašanjih splošne politike in da ti oddelki 
odgovarjajo za svoje delo pred generalnim 
svetom in izvršnim odborom. Sovjetski de
legati so se udeležili diskusije o vprašanju 
predstavnikov sovjetskih strokovnih organi
zacij tako v poilevodečih organih federaci
je, kakor tudi za njen kongres. Nekateri 
član} so poskušati, da prestrašijo komitet 
in javnost z mnogoštevilčnostjo sovjetskih 
strokovnih organizacij. Se na konferenci 
v Londonu je bilo podobno zastrašenje osme- 
šeno. Na teh konferencah se je {uto štora 
verzija, da se sovjetsko strokovno gibanje 
načrtno pripravlja, da zavzame gospodujoč 
položaj, da odrine vse ostale dežele vsled 
svoje Številčne premoči. Naša delegacij® je 
dokazala, da niso sovjetske strokovne orga
nizacije nikdar stremele za tem, da dobijo 
svoj gospodujoč položaj samo vsled svoje 
številčne premoči Dokazali so, da ao so
vjetske strokovne organizacije globoko de
mokratične organizacije, ki Iskreno žele 
enotnost in vzajemno razumevanje z demo
kratičnimi strokovimi organizacijami vsega 
sveta.

Taki pravilni pogledi so nafli odmev v 
določilih o predstavnikih, predvidenih v na
črtu ustave. Rot primer naj navedemo, kak
šnih neumestnih podtikanj so se posluževa
li nasprotniki hitrega ustvarjanja nove fe
deracije strokovnih organizacij z namenom, 
da s tem zrušijo odločbe londonske konfe
rence strokovnih organizacij. Že potem, ko 
je Administrativni komitet sprejel besedilo 
načrta ustave, je Sevenele naenkrat izrazil 
svoje nerazpolozenje proti sklicanju ustavo- 
tvornega kngresa federacije v septembru 
t, L, kakor je to predložil generalni tekre- 
tar Adminstrativnega komiteta Luis Sajan. 
Sevenehs si je z vsemi silami prizadeval, 
dokazati, da nacionalni centri strokovnih 
organizacij ne bodo prišli da toga, da bi 
dobili poziv, da ne bedo uspeli, da proučijo 
načrt ustave, da pošljejo svoje pripdkibe 
itd. Izražal je celo vznemirjenje, češ, da 
Sajami in francoskim tovarišem pe bo 
uspelo pripraviti kongres# v Parizu. Na
vzlic temu je s splošnim prizadevanjem 
uspelo, da se odwnej» bojazni Seveneisa, 
Administrativni komitet je izdal odločbo, 
da se svetovna konferenca strokovnih orga
nizacij skliče na dan 25. septembra ob 10.

Kuznecov o obisku predstavnikov 
sovjetskih strokovnih eve* v 

Ameriki
V svojem govoru na kw»v»esn mitin

gu v New Torku je vodja sovjetske de
legacije poudaril demokratični duh orga
niziranega delavstva v Sovjetski gveat tn 
njegov doprinos k zmagi, Kusnecov Je 
Izraeli zadovoljstvo, da je z Obtokom So
vjetske delegacije Združenim ameriškim 
državam omogočena bodočnost aa utrdi
tev prijateljstva med delavci obeh držav. 
Obljubil je, da bodo sovjetske strokovne 
organzaclje v polni meri sodelovale pri 
utrditvi mednarodne enotnosti vseh etro. 
kovnih organizacij. Dalje Je izrazil zado
voljstvo sovjetskih delavcev, kj eo z ve
seljem sprejeti povabilo ameriških de
lavcev za Oborit Združenim ameriaidm 
državam. Ta dogodek je značilen za raz
voj prijate!jek h razmer med sovjetskimi 
la smerUBttiril strokovnimi zvezami

Vse tesnejše sodelovanje med 
sosednimi državami

Glavni odbor ESZDNJ je organiziral ko
misijo za mednarodne zveze strokovnih or
ganizacij. Ta komisija Ima nalogo organi
zirati v prvi vrsti zvezo s sovjetskimi stro
kovnimi organizacijami in organizacijami 
sosednih držav, a potem tudi a strokovnim 
gibanjem ostalih držav. S takim sodelova
njem se bodo menjavale medsebojne Izkuš
nje lz strokovnega dela; delavske strokovne 
organizacije bodo vršile medsebojne obtoke. 
Temelj celotnega dela bo Se ožja bratska 
povezanost delavskega razreda.

Glavni odbor ESZDNJ je že postavil zve
ze s sovjetskimi ln madžarskimi strokov
nimi organizacijami.

V naši državi so bili delegati bolgarskih 
to madžarskih strokovnih organizacij, a 
naši delegati so obiskali Bolgarijo. Madžar
ske strokovne organizacije so povabile de
lavska umetniška društva to strokovno de
legacijo. Našim umetniškim društvom je 
s tem v zvezi .postavljena velika naloga. 
Program društev, ki bodo potovala v Ino
zemstvo, da tam predstavljajo umetnost na
šega delavstva to naših narodov, ta pro
gram mora biti vsebinsko ln umetniško 
na višini Narodni plest, pesmi, Igre Itd., 
morajo hiti odmev naše herojske borbe ln 
naših naporov za obnovo zemlje to za Iz
graditev njene lepše bodočnosti.

Poleg ostalega eo madžarske strokovne

uri dopoldne v mestu Parizu. Ob priliki 
proučevanja načrta ustave so bile tudi dru
ge težkoče, spori in nesporazumi, toda Ad
ministrativnemu komitetu je uspelo pre
broditi vse te težkoče, da je prišlo do so
glasnih sklepov. Soglasnost članov komite
ta ob priliki sprejetja načrta ustave je do
ber predznak, da bo predstoječa konferenca 
v Parizu uresničenje enotne volje delavske
ga razreda vsega sveta za ustvaritev sve
tovne organizacije delavskega razreda, ki bo 
umela, da zaščiti njegove interese, k} bo 
pa hkrati pomagal# vzdrževati svetovni roti 
in svobodni demokratični razvoj narodov.

Nato je tov. Tarasov izpregovoril nekoli
ko besed o predstavništvu Svetovne fede
racije strokovnih ' organizacij v Mednarod
ni organizaciji varnosti združenih narodov. 
Znano je, da Administrativnemu komitetu 
ni uspele, da bi njegovi predstavniki pri
sostvovali konferenci v San Franciscu. Za
radi odklonilnega stališča nekaterih delega
cij je ostal delavski razred izven sodelova
la in možnosti proučevanja vprašanj, ki 
imajo rani prvenstveni pomen. To je bilo 
več kot krivično! Zato je bilo le majoka* 
terim državam omogočeno, da vključijo 
predstavnike strokovnih organizacij v dele
gacijo. Sovjetska zveza je poslala kot de
legata v San Francisco predsednika VCSPC 
tov. Kuznecova. Predsednik CIO Muraj sa 
to udeležil v amerikanski delegaciji samo 
kot svetovalec, d očim so predstavniki osta
lih pokrajin od konference popolnoma i2- 
ostali. Ne smatramo pa, da je vprašanje od
sotnosti delegacije federacije strokovnih 
organizaciji delo organizacije varnosti pa še 
manj delo ekonomskega alj socialnega
sveta.

Rezultat jasnega stališča sovjetskih dele
gatov, kj so jih podpirali tudi delegati vseh 
ostalih dežel, je ustava Zedinjenih narodov.

V Času mojega bivanja v Zedinjenih dr
žavah Amerike — nadaljuje tov. Tarasov 
svoja tolmačenja — se mi je često prime
rilo, da sem prisostvoval strokovnim de
lavskim konferencam, razgovarjal sem se 
z voditelji in člani strokovnih organizacij 
in sem iz teh strečanj in razgovorov posnel 
trdno vero, da gmeriški delavci vse bolj in 
bolj občutijo nujnost mednarodne enotnosti 
in tesnega sodelovanja s sovjetskimi stro
kovnimi organizacijami. To se ne nanaša 
samo na člane industrijskih strokovnih or
ganizacij CIO, nego tudi na člane ameriške 
Federacije dela. V Amerik, smo Imeli do
volj prilike, da se na licu mesta prepričamo, 
kakšen prepad je med odpadniškim tabo
rom reakcionarnih voditeljev Federacije 
dela in člani te organizacije.

Slušatelji delavskih šol v San Franciscu, 
med katerim} so mnogi povezani z ameriško 
Federacijo dela, so spremljali z ogromnim 
zanimanjem predavanja sovjetskega dele
gata o strukturi in delu sovjetskih strokov
nih organizacij, ga obsuli s številnimi vpra
šanji in so pazljivo beležili vse odgovore. 
Govorili ao, da bi se radi prepričali o lež- 
njivosti trditev svojih reakeionamih pevcev 
o nedemokratičnem značaju Sovjetskih stro 
kovnih organizacij to z iskrenimi občutki 
proučevali načrte za osnovanje svetovne fe
deracije strokovnih organizacij. Na padebna 
dejstva tora naletel tudi v Newyorku, Cika- 
gu, Los Angelesu in v drugih mestih.

»Predstoječa konferenca strokovnih or ga- 
nizaeU v Parizu hoče biti ustvarjalna sila. 
ki bo po predstavnikih organiziranih delav- 
cev demokratčnib dežel Evrope, Amerike 
in Aaije zgradila čvrsto, zdravo mednarod
no enotnost,« je zaključil svoja izvajanja 
tov, Tarasov.

(»Trud«, 2, avgusta 1945.)

organtoaeije povabile tu# na enomesečno 
Okrevanje 25 vojnih invalidov. Tl invalidi 
bodo zbrani lz vseh naših federativnih enot.

Krepftna zveze delavca 
ln kmeta v borbi za obnovo 

zessdje
še en dokaz močno enotnosti delavca in 

kmeta je pokazal ob ek delavcev kurilnice 
v čniprijl svojini tovarišem v vasi Blaška.

Miroljubni in tihi ljudje, prežeti z lju
beznijo do vsega, kar je novo in napredna, 
ac» pričakali delavce z velikim navdu
šenjem.

Delavci so takoj sestavili svojo pomično 
delavnico, katero »o pripravil; za popravile 
raznega poljedelskega orodja ln to lotili 
dela. V teku dneva so popravili 685 raznih 
posod, 6 plugov, 12 vozov in še mnogo 
drugega poljskega orodja, kakor tudi raj
nega pohištva m osrtaUh stvari.

Po končanem delu so položili venec na 
grob sovjetskih vojakov, ki so padli za 
svobodo Jugoslavije.

Delegacija čeških železničarjev 
v Moskvi

Dne 4. avgusta je v Moskvo pr sipeia de
legacija čeških železničarjev, kjer jih j« 
sprejel predsednik Moskovskega sovjet* 
Popov,

Delegati so v gledališču »Gorki« pri
sostvovali proslavi dneva železniškega 
transporta v Sovjetski zvezi.

Dne 8. avgusta so češki železničarji 
Obiskali Kremlj in si ogledali moskovske
znamenitosti.

Firma We$ten d. d« 
v Celju v državni lasti
Njeni prejšnji lastniki — 

kulturbamdiovcl obsojeni
Izredno vojaško sodišče Ljubljanskega 

vojnega področja je te dni sodilo zloglasne 
nemčurje, kulturbundovce in v Sloveniji 
Nemcem , najintimnejše zločinske sodelav
ce, lastnike VVestnovih tovarn v Celju. 
August Westen, Adolf Westen to Pfeifer 
Joeef so bili obsojeni na smrt z ustrelitvi
jo to na zaplembo celotnega premoženja; 
Inž. Maks Westen pa je bil obsojen na 
15 let odvzema svobode, na izgubo jugo
slovanskega državljanstva in na zaplembo 
celotne Imovtoe.
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Zasedanje prvega plenuma Centralne uprave
Zveze železniških in transportnih delavcev

Dvanajstega in trinajstega avgusta t 1 
je zasedal v Beogradu plenum Centralne 
Uprave Zveze železničarjev, katerega so 
se udeležili tudi delegati iz Slovenije: 
tov. Viktor Kolesa, Majeršič Maksj in Jo
že Gabrovšek.

Zasedanje tega plenuma je pomembno 
po tem, ker je to prvi ožji stik med čla
na Centralne uprave in federalnimi funk
cionarji naše zveze. Plenum je obravna
val niz aktualnih vprašanj, ki zanimajo 
naše članstvo in sprejel sklepe, M bodo 
po eni strani utrdili našo zvezo, po drugi 
strani pa usmerili delo naših strokovnih 
organizacij na še intenzivnejše delo v ob
novi našega železniškega Prometa in s tem 
podprli našo narodno oblast Ta plenum 
je hkrati velika manifestacija enotnosti 
železniških in transportnih delavcev, ki se, 
danes zbrani v naši zvezi in tesno pove
zani v Enotnih strokovnih zvezah, ne bodo 
borili samo za izboljšanje ekonomskega m 
kulturnega življenja svojega članstva, tem
več tudi za podpiranje narodne oblasti pri 
izvajanju vseh njenih ukrepov v blagor 
naših narodov.

Organizacijska vprašanja
O organizacijskih vprašanjih je podal 

referat član Centralne "uprave tovariš Pe
ta* Džingaiaševič. Organizacijsko stanje 
naše zveze je -naslednje:

Podruž- Mestni Število
Tajništvo zveze niče odbori članov

zb Srbijo 164 36 25.392

Napake v delu
Tovariš Medič je podal referat o polo

žaju • železniških in transportnih delavcev 
in nameščencev in o njihovi udeležbi pri 
'obnovi železniškega prometa. V referatu je 
v glavnem povedal, da so železničarji z 
mnogimi napori precej Pomagali narodni 
oblasti pri hitri obnovi železniškega tran
sporta in narodnega gospodarstva. Navaja, 
kako je neposredno po osvoboditvi bito 
navdušenje za udarniško delo zelo veliko, 
kar je posebej prišlo do izraza v prvo
majskem tekmovanju; pozneje pa je to 
navdušenje in heroizem razmeroma upa
dla Krivdo za to nosijo podružnice in kra
jevni odbori, ki niso ničesar napravili, da 
bi se ta udarniški duh ne le obdržal, tem
več, da bd se še dalje razvijal Nato na
vaja napake posameznih naših podružnic 
v vprašanju uredbe o’ plačah, ker so sl 
mnoge prisvojile pravico odločanja <0 vi
šini urnih plač delavcev, čeprav bd dejan
sko ta posel morala opraviti uprava pod- 
ierip in ie naravno uprava podjetja imela 
uprave Zveze železničarjev, katerega so 
tud; dolžnost, da v svojem delokrogu pr 
stavi zahteve z odrejenima urninamL V bo
doče bd bilo potrebno to vprašanje reševati 
po tarifnih komisijah. Uredbe o plačph 
funkcionarji strokovnih organizacij član
stvu niso Pojasnjevali v tem smislu, da je 
ta vezana z ostalimi uredbami kot je ured
ba o cenah, o pobijanju špekulacije itd. Go
voril je nadalje, kako je proučevanje enot
ne kolektivne pogodbe v teku pri Glav
nem odboru in da je potrebno, da tarifne 
komisije v podružnicah že pripravljajo na
črte v tej stvari. Železniška uprava še rd 
izvedla uvajanja norme za prehod na 
akordni sistem. Prav tako je sproženo 
vprašanje eksekutivnega dodatka, ki bo 
skoro rešena

Tovariš Medič je nadaljeval: _
Uredba o draginjskih razredih je imela 

mnogo hib. Centralna uprava je v tem 
vprašanju intervenirala, da bi se ti ne- 
dostatki popravili, da bi se n. Pr. v službe
nih mestih, kjer je več ko 150 uslužbencev, 
priznal n. draginjski razred Potreba po
večanja proizvodnje- je tako aktualna, da 
mora vsekakor nadkriliti predvojno. Za 
povečanje delovne discipline v službi "ma
rajo tajništva zvez še mnogo storiti.

za Vojvodino 78 13 10.679
za Makedonijo 45 8 3.100
za Hrvaško 66 11 13.061
za Slovenijo 53 1 11.500
za Bosno in Hercegovino 63 13 10.842

V referatu je tov. Džingaiaševič pouda
ril mnoge nedostatke in napake v delu na
ših strokovnih organizacij. Med drugim je 
ugotovil, da ni tesnega sodelovanja med 
tajništvi zveze, podružnicami in mestnimi 
odbori V mnogih primerih so podružnice 
nepravilno organizirane in v nasprotju s 
pravili; krajevni odbori ne kažejo prave 
aktivnosti za skupno povezovanje podruž
nic; podružniške uprave imajo nepravilen 
odnos do vvdstva Podjetja, ni skoraj nobe
nega sodelovanja z narodnimi oblastmi v 
njihovih stremljenjih za pobijanje špeku
lacije in črne borze; zveza med strokov
nimi organizacijami in Nlarodno-osvibodil- 
no fronto je slaba; uprave podružnic so ne
aktivne in prav tako krajevni odbori na 
delu za organizacijsko učvrstitev. V di
skusiji po mleraitu o organizacijskem vpra
šanju so bile v glavnem dognane in potr
jene vse napake in pomanjkljivosti, ki so 
se dogajale na teritoriju vseh tajništev 
zveze.

Sklenjeno je bilo, da se čimprej odpra
vijo vsi ti nedostatki in da tajništva zveze 
vzdržujejo čim ožji gtik s podružnicami in 
krajevnimi odbori in da jim izkazujejo v 
delu pomoč, da kontrolirajo njihovo delo 
za učvrstitev strokovnih organizacij in za 
izpotattev zastavljenih nalog.

naše zveze
Centralna uprava zveze se je mnogo 

udejstvovala v vprašanju -pravilne rešitve 
položaja strojevodij in kurjačev in še ne
katerih drugih kategorij uslužbencev ma- 
šinSke strok®. To vprašanje je skoraj že 
rešeno in bo objavljeno te dni v navodilih, 
po katerih se bodo strojevodje, kurjači in 
nadzorniki lokomotiv plačali od ure, in to 
strojevodje, nadzorniki lokomotiv in po
slovodje kot visoko kvalificiram delavci, a 
kurjači kot kvalificirani delavci V disku
siji po referatu je tov. Dilberovič iz Sara
jeva govoril o birokratskih pojavih v že
lezniški upravi. Vzroke je treba iskati v 
dejstvu, da ushižbenski aparat v direkciji 
Se ni prečiščen in da se mora temu vpra
šanju posvetiti vsa pažnja.

Tovariš Gukov je v diskusiji naglasil, da 
je potrebno posetiti veliko pažnjo vpraša
nju kritike in samokritike, M jo je treba 
povsod in zmeraj negovati. Onim, ki gro
še, je trebe odkrito reti, naj popravijo nar 
pafce »So ljudje«, je dejal, »ki greše po na
ključju, iz neznanja, toda so tudi taki, ki 
greše zavestno in po takih je treba udariti 
— pa bilo na kakšnem Položaju! H koncu 
je dejal, da morajo bita funkcionarji stro
kovnih organizacij čim več na terenu, med 
delavci in nameščenci, ker le tako bodo 
najbolj spoznali nedostatke v dleu. Pripo
mnil je, da je aktivnost delovnih množic na 
višku, toda so znaki, da se ta aktivnost za
radi birokracije utegne zmanjšati. Navedel 
je primer popravila tunela v Belem poto
ku, kjer gre delo zelo slabo od rok prav 
zaradi nevestnega vodstva, kjer posamezni 
fcnženjerji govorijo, »da z delom ni treba 
preveč hiteti, ker so ta državna dela, od 
katerih ml nimamo nikakršnih koristi«. 
Prav tnfcj Je prišlo do več pritožb delav
cev to nameščencev zaradi njihovih pogo
jev in zdhtev, naslovljenih železniški upra
vi, ki pa se sila počasno obravnavajo. Do
gaja se celo, da se nekatere prošnje in pri
tožbe rešujejo šele po treh mesecih. Tudi 
to Je nepravilna Na vsak predlog ali po
goj delavcev in nameščencev je treba od
govoriti najdlje v roku treh dni, Pa biki 
pozitivno aŠ negativna če se bo tako po
stopalo, bodo imeli delavci in nameščenci 
zaupanje, da se voda o njihovih zahtevah 
račun.

Za akordni sistem 1« za načrtno delo
V vprašanju akorda je podal referat tov. 

Sim°vič. Dejal je, da bi akordni sistem 
povsem uspel, če bomo za to angažirali 
množice, ki jim je treba pojasniti, kakšne 
ker isti bi imeli delavci od tega sistema po
sebno zategadelj, ker so delavci v stari 
Jugoslaviji bili zelo izkoriščani v delu po 
akordnem sistemu. Nasprotno današnji 
akordni sistem ne teži samo k povečanju 
proizvodnje, temveč tudi k povečanju 
dnevnic.

Dalje je dejal, da mora imeti vsako 
delo v obnovi svoj načrt, v tem Primeru 
normo. Torej, če hočemo neko delo iz
vesti po načrtu, je treba vedeti, koliko 
časa bo delo trajalo, koliko materijala in 
koliko delovne sile bo zanj potrebno. 
Brez teh osnovnih elementov se načrt ne 
more izvesti. Danes ni v prometu podjet
ja. kjer bi se delalo načrtno. .Učinek bi 
bil za 30°/o boljši, če hi se delilo po na
črtu.

Načrtno in organizirano delo pomeni iz
koriščanje razpoložljivega materiala, uva
janje boljših metod dela, dobro organiza
cijo dela, pravilno izkoriščanje razpolož
ljive delovne sile in maksimalno discipli
no v delu. To tedaj pomeni polno in ma
ksimalno vnašanje vseh naših sposobnosti, 
naših maksimalnih naporov v delo.

Pravilno izkoriščanje delovnih sil za
hteva tudi njihovo pravilno nagrajevanje. 
Za večjo požrtvovalnost, za večje napora, 
za boljše delo — boljša nagrada!

V Sovjetski zvezi je uveden akordni 
sistem. Zato ni razloga, da ga ne bi tudi 
pri nas uvedli

Tov Grahalič je dejal v diskusiji, da je 
treba takoj uvesti akordni sistem in da 
so to tovariši iz delavnic že zahtevali 
Toda pri uvajanju akordnega sistema je 
treba paziti na pravilno osnovo, ker je 
bol stari akordni sistem v škodo tistih, ki 
so delali, v posredno korist Poslovodjem 
ter v direktno korist nedelavnim.

Tov. Gijevski je pripomnil, da se da 
akordni sistem uporabiti poedinsko in ko
lektivno, posebno pri popravilu starih lo
komotiv.

Tov. Erak je naglasil potrebo, da se r 
tekočih delih v kurilnici uvede časovni 
akordni sistem. To se lahko prilagodi tu
di za strojevodje, ki — če vodijo računa 
o lokomotivi. — lahko Prištedijo popravi
la, lahko 'prištedijo na premogu, da se 
čim mani zadržuje na postajah In da Ja 
čim dlje v uporabi.

Tov Medan je prav tako poudanl, da 
je potreben akordni sistem in da je te 
H trii prilikah na železnici mogoč do fKW«,

pozneje pa bi mogli doseči tudi 100%), 
mirfuii česar ga je treba čimprej uvesti. 
Tovariš je naložil Centralni upravi nalo
go da te zainteresira Glavno upravo že
leznic, da izda odredbo za izdelavo na
črtov akordnega sistema svojim službe
nim edini cam, a Centralna uprava mora 
po svojih strokovnih organizacijah izve
sti akordno delo in mora ustanoviti ta
rifne komisije pri vseh podružnicah, kra
jevnih odborih in tajništva zveze.

Za vsakega uslužbenca mora 
bili delo stvar časti!

Tov. Medič je v svojem referatu o po
ložaju železniškega osebja v zvezi z novim 
zakonom o državnih uslužbencih prikazal 
bistveno obeležje novega zakona, demo- 
kratizaeijte javne službe, ukinitev _ vseh 
kategorij in grup starih reakcionarnih za
konov in razporejanje uslužbencev po 
osebni vrednosti in sposobnosti. Za vsa
kega uslužbenca mora biti delo stvar ča
sti in njegove udeležbe v graditvi narod
ne države demokratične federativne Ju
goslavije. Novi zakon nima samo velike
ga pomena v odnosa na državne usluž
bence, katerih pravice in dolžnosti so 
odrejene v duhu pridobitev narodnoosvo
bodilne borbe, temveč v odnosu proti sa
mi državi, ki ne ustvarja svojega aparata 
izven naroda, temveč v narodu in za na
rod. -

Zakon omogoča, da se v njegovem okvi
ru prinašajo uredbe za vsako posamezno 
stroko in bodo zaradi tega pristojni or
gani v duhu zakona izdati v roku treh 
mesecev uredbe o položaju svojih usluž
bencev.

Centralna uprava Saveza pozdravlja no
vi zakon o državnih uslužbencih, ki bo 
na široko omogočil najboljšo rešitev Po
ložaja uslužbencev vsake stroke, torej tu- 
dt naše. Centralna uprava izraža željo, 
da bo vprašana pred uveljavljenjem ured
be o državnem prometnem osebju in da 
se prav tako čuje pred uveljavljanjem te 
uredbe tudi mnenje naših podružnic.

Železničarske zadruge 
bodo samostojne

Tov. Savičevič je podal referat v vpra- 
šanjlu železničarskih zadrug in je med 
drugim dejal: »da spajanje železničarskih 
zadrug z okrajnimi delav^o-konsumnimi 
zadrugami ni prineslo nikakršnih koristi 
MtanftMftaa to Je tocaSl tega sproženo

vprašanje, da se železničarske zadruge 
spet osamosvojijo. Železničarske zadruge 
bodo poslovale tudi v naprej v okviru dr
žavne zveze zadrug. V sporazumu z zvez
nim ministrstvom za Prehrano in mini
strstvom za promet je treba zadruge tako 
usposobiti, da bodo zajele vse železničarje 
in da se bo izvršila razdelitev potrebščin 
se bodo formirale v vseh večjih železni- 
železničarjem samo preko njih. V Srbiji 
škili centrih zadruge, a v. Beogradu je po
stavljen začasni poslovni odbor, M bo 
združil vse zadruge in ki bo vodil računa 
tudi o potrebah ostalih federalnih edinic. 
Železniške zadruge bodo imele pri tem 
prednost, kajti imajo že dobro organiza
cijo, ker so obstajale že pred temi delav- 
sko-konsumniini zadrugami. Naravno, da 
moramo imeti tudi finančna sredstva in 
da bi bilo poslovanje zadrug uspešno, je 
treba jemati posojila kjer koli je mogoče, 
Centralna uprava pa bo tudi s svoje stra
ni podprla delu teh zadrug.

V diskusiji so tajniki federalnih edinic 
prikazali stanje svojih zadrug. Povsod se 
očituje ena in ista želja." da se železničar
ske zadruge 'oddvoje od ostalih.

O novem socialnem 
zavarovanju železničarjev
Referat o socialnem zavarovanju želez

ničarjev je podal tov. Medič, ki je razlo
žil, da je bilo socialno zavarovanje želez
ničarjev v bivši Jugoslaviji obupno. Zdaj 
je izvršena centralizacija celokupnega so
cialnega zavarovanja, ki mu stoji na čelu 
Osrednji zavod s sedežem v Zagrebu. JS 
tem se bo pridobil prihranek v admini
strativnem aparatu in ta centralizacija iz
ključuje vse neenakosti, ki so bile du da
nes.

Osrednji zavod bo imel pomožne orga
ne, ki bodo po federalnih edinicah.

To centralizacijo kritizirajo birokratski 
elementi, ki so na široko izkoriščali vse 
ugodnosti, medtem ko se delavcem ni tre
ba Plašiti te enotnosti, ker bo socialno za
varovanje ustrezalo interesom tistih, ki 
delajo.

V diskusiji je bilo iznešeno nekoliko 
konkretnih primerov o sabotaži posamez
nih zdravnikov glede dajanja bolniških 
dopustov tudi onim uslužbencem, Id niso 
bili bolni in ki so izkoriščali te dopuste v 
črnoborzijanske svrhe.

Kultura j-smrsvetes® delo
O kultumerprosvetnem delu je podal 

referat tov. AndjelkoviČ, ki je med dru
gim dejal:

»Med glavnimi nalogami kultumo-pro- 
svetnega dela je borba Proti nepismeno
sti. Prav tako je važno vprašanje tisk« 
strokovnih organizacij, iz katerega dobi
vamo navodila za delo. Zato je treba brati 
in študirati glasilo »Rad«, ki prinaša di
rektive Glavnega odbora o vsem delu 
strokovnih organizacij. Prav tako je tre
ba posvetiti pažnjo lista »Slobodni želez
ničar«, katerega prvi dve številki sta bili 
direktivni, a želja je, da postane to list 
proge, da očBtuje življenje proge in dele 
podružnic.

Mimo tega je treba v podružnicah po
svetiti pažnjo čim boljšemu izdajanj« 
stenskih časopisov, v katerih ni treba pe
sa® političnih člankov, o katerih piše 
dnevni tisk, temveč prinašati žive pro
bleme edinice. Zaželeno je, da bi imela 
vsaka podružnica svojo knjižnica toda 
paziti moramo na izbor knjig.

Prav tako je treba posvetiti mnogo prib 
nje strokovnim tečajem, tečajem ruskega 
jezika in političnim tečajem.

V diskusiji po referatu o krittumo-pro- 
svetnem delu je tov. Peter Vešovič pri
pomnil, da Sta znanost in tisk najmočnej
še orožje v rokah delavskega razreda ip 
je zaradi tega dolžnost kultumo-prosvet- 
nih 'odborov, da dvignejo delavski razred 
na visoko stopnjo kultumo-prosvetnega 
življenja. Po politični nalogi morajo kul
turno,prosvetni odbori dejati na to, da 
upozmajo vsakega Bana z razvojem naše 
narodno osvobodilne borbe, kakor tudi z 
nalogami, kg se postavljajo v razvoju na
še države. Naloge kulturno-prosvetnih od* 
borov so razen tega še, da dvignejo raz
redno zavest naših delavcev, da jih ne b! 
mogla izkoriščati reakcija v svoje uma
zane ki osebne interesa.

Kolikor več bodo bulturoo-Prosvetni od
bori vložili truda na kultumo-prosvetnem 
dviganju delavskega razreda, toliko moč
nejša in trdnejša bo zveza med delavci in 
krneti, brez katere je nemogoča zmaga de
lavskega razreda in brez katere je ne
mogoče očuvati pridobitve naše narodno 
osvobodilne borbe. Zato bodo kultumo- 
pmsvetni odbori s svojimi prireditvami 
in predavanji čim pogosteje obiskovali va
si v cilju utrjevanja vezi med kmetom in 
delavcem, kot tudi praktične podpore kme
tu v obliki popravil njegovega orodja. 
Takšna medsebojna pomoč bo kmeta in 
delavca še bolj zbližala.

Glede izhajanja »Slobodnega železničar
ja« pravi, da tajništva zveze niso dovolj 
razumela njegovega pomena in da zaradi 
tega od njih ni prišlo do kakega sodelova
nja. Na plenumu je ugotovljeno, da Je 
»Slobodni železničar« dober list, da pa to 
ni dovolj in da mu je treba Posvetiti polno 
pažnjo. List mora registrirati splošno do
gajanje na naši železnici, pisati mora o 
udarnikih, prav tako pa naj objavlja pri
mere sabotaže in podobno. Vidita tova
riši, danes je bilo ta ugotovljenih polno 
takšnih primerov, a niti eden ni ba do
stavljen redakciji »Slobodnega železničar
ja«, da M j&i objavila.

Pod točko razno je hSto govora a fi
nančnem poslovanju posameznih tajništev, 
ki so imela težboče s pobiranjem člana
rine v zvezd z zamenjavo denarja in jim 
je plenum dal pravOma navodila.

Tovariši iz Slovenije in Hrvaške so iz
razili željo, da bi se »Slobjdni železni
čar« tfrioal tnefi v fartinOd tn da M kot tak
imel večjo prodajo, ker tamošnjl železni
čarji ne znajo cirilice. Ker bi takšno dvoj
no tiskanje povzročilo večje stroška je 
bilo to vprašanje prepuščeno v pretres 
Glavnemu odboru.

Fakultetni zlet - manifestacija
enotnosti naše mladine

Kašo Ljubljano je spe* preplavljalo morje 
zafclav in zelenja in njene utice eo bile 
polne mladih ljudi, nasmejanih obrazov in 
iskrečih oči. Ljubljančani so z veseljem 
gledali svojo mladino, pozdravljali mlade 
goste iz vseh krajev Slovenija posebno 
primorsko in koroško mladino ter slovensko 
in italijansko delegacijo iz Trsta. Mladi 
Tržačani so brezmejno hvaležni Ljubljani 
za njeno gostoljubje, vendar gori v njih 
velika želja, da bi lahko tudi oni nekoč 
pozdravili svoje gostitelje v svobodnem 
Trstu. In pozdravili bi jih še z večjo 
toplino in gostoljubnostjo.
. V nedeljo, 19. avgusta je Ljubljana spet 
doživljala svoj veliki dan. Ob 11 dopoldne 
se je razvila živahna povorka po ljub
ljanskih ulicah. Odmevali so vzkliki in 
pesem med zidovjem mestnih palač. Mla
dinci in mladinke "ter naši najmlajši pio
nirji in pionirke so se v dolgem sprevoda 
zgrinjali na Kongresni trg z astavami In 
transparenti, kjer so jih z balkona uni
verze pozdravili predstavniki naše Narod
ne vlade, predstavniki vseh civilnih in vo
jaških oblasti in ustanov. Predsednik Na
rodne vlade Slovenije tovariš Boris Kidrič 
jim je v svojem govoru čestital k uspehom, 
doseženim v razmeroma kratkem fesu ter 
med drugim dejal:

»Ta zlet je bil organiziran kljub 
ogromnim težkočam; saj je tudi te
lesna vzgoja naša narodna dolžnost 
Stari rek .Zdrav duh v zdravem te
lesu‘ je zadobil v današnjem času še 
posebno veljavo. Pri tem pa moramo 
skrbeti, da bodo naše nove telesno- 
vzgojne organizacije enotne, med nji
mi ne sme . biti sile, ki bi jih raz
dvajala, kakor je to bilo nekoč. Biti 
morajo trajni čuvarji enakosti in 
bratstva vseh naših narodov. V vrstah 
teh organizacij je tudi velik del naših 
hrabrih borcev. Vezi z vojsko mo
rajo ostati tudi v bodoče čim tesnejše, 
ker so nam one jamstvo, da bomo 
znali vsak čas in proti vsakomur bra
niti pridobitve, ki smo si jih po dolgi 
in krvavi borbi z okupatorjem pri
borili pod vodstvom našega maršala 
Tita.«

Predsednik FOS-a tovariš Stane Trček 
je nakazal smernice za bodoče telesno- 
vzgojne delo. Vse pozdravne govore so 
spremljali mladi KzkultumiM z glasnimi 
vzkliki in odobravanjem.

Mladi tekmovalci in telovadci so se v 
teh dveh zletnih dnevih pomerili v telo
vadbi, atletiki in ostalih športnih panogah. 
Zadnp dan stote se je zakljnSl 8 gd«-

čtitvijo na stadionu, hetere se je udeležilo 
okrog 25.000 ljudi. Mladina je s prostimi 
vajami, vajami na orodju in s tekom do
kazala, da ee je * vsem kratkem času po 
osvoboditvi res * vso vnemo veSbala in 
pripravljala za svoj prvi zlet, M je pokazal 
lepe uspeha Ta zlet je imel svojo zna
čilnost in posebnost v tem, da se ga je 
udeležila v velikem Števila tudi kmečka 
in delavska mladina, M ba kakor vse 
kaže, prevzela v prihodnosti v fizkulturi 
vodilno vlogo.

Med naše delovno ljudstvo mora prodreti 
zavest, da je naša današnja fizkultuma or
ganizacija dostopna vsej mladini, delavski, 
kmečki in intelektualni, ki nikdar prej ni 
sodelovala v fizkulturnem življenju. Prav 
mladina je z zletom pokazalo, da pravilno 
pojmuje pomen lizkulture, katera se mora 
razvijati v vso širina Pokazala je, da raz
ume potrebo po enotnosti kmečka delav
ske in intelektualne mladina 

Naša fizkultura mora postati sredstvo za 
jačanje in večanje enotnosti narodov Jugo
slavija enotnosti vsega delovnega ljud
stva. Danes je potrebno, da se novi pomen 
in namen iizkulture jasno razlikuje od 
starega, ki je vladal pri nas v prejšnjih 
časih. Današnje fizkul tu me organizacije ne 
smejo biti ozke, ampak morajo imeti do
stop vanje vse široke ljudske množice. Naši 
mladini mora biti dana možnost, da raz
vije vse zmožnosti, da razvije vso svojo 
iniciativa posebno v premagovanju teh
ničnih težav. V stari Jugoslaviji so uva
jali nekako poklicno Sportaštva ki je bilo 
odmaknjeno širokim množicam in se je 
razvijalo enostransko ter privilegirano. V 
fašističnih državah je služila fizkultura le 
v propagandne namene, da je odvajala 
mladino od resničnih in tekočih problemov, 
jih vzgajala v zagrizena podivjane in sek
taške ljudi. Fizkultura v ljudski, svobodo
ljubni državi pa predstavlja vzgojo mla
dine v svetlih idejah goreče domovinske 
ljubezni in pripravljenosti vedno varovati 
pridobitve štiriletnega osvobodilnega boja 
pred zunanjim in notranjim sovražnikom. 
Biti mora osnovna šola za našo jugoslo
vansko armada V našo današnjo fizkul- 
turno organizacijo je treba pritegniti še 
yso ono mladino, ki danes stoji še izven 
nje!

Darovi delavcev 
za socialno skrbstvo

Delavci tovarne usnja KnafHč v Kamni 
kn so v menjal dneh zbrali in darovali so
cialnemu fckrbstvn 20.000 din. Izkazali bo 
se tod! delavci tovarne »Titan«, Jd so ob 
zadnji dodelitvi dodatnih kart Iste darovati 
izseljencem, ki eo se vmiH v domovino Iz- 
&£aal to (hohti.

teafsli ? ifilil
Kakor je bilo že v naši zadnji številki 

javljena bo na Jesenicah v dneh 1. in 
2. septembra velika kulturno-prosvetna ma
nifestacija. To mora biti praznik nas vseh'

Delavstvo mora na ta dan priti na že
lezarske Jesenica da prvič po tolikih letite 
v svobodni Titovi Jugoslaviji skupno mo
gočno manifestira za pravica za katere je 
naš narod štiri leta krvavel in trpel.

Tovariši iz Primorske so se že v znat
nem številu prijavili. Tudi naši bratje Ko
rošci ne bodo izostati. Zato je naša sveta 
dolžnost, da gremo na to manifestacija 
kjer bomo skupno manifestirali našo zahte
vo po združitvi v novi Titovi Jugoslaviji!

Da bo mogoča čim večja udeležba, je 
Direkcija državnih železnic odobrila polo
vično vožnja zaprošena pa je četrtinska, 
kar bo verjetno odobreno. Poleg' tega bodo 
voziti 1. in 2. septembra vsi vlaki proti 
Jesenicam ojačeni, v nedeljo 2. septembra 
pa bo vozil iz Ljubljane poseben vlak, ka
kor tudi iz Sv. Lucija

V nedeljo 2. IX. odhaja iz Ljubljane 
ob 4.45 uri in odhaja z Jesenic ob 21. uri.

Iz Sv. Lncije" pa odhaja v nedeljo 
zjutraj ob 4.45 uri in odhaja z Jesenic ob 
2L uri.

Popust na železnici velja od SO. Vlil. do 
Z. IX. in za povratek od 2. IX. do 5, IX. 
1945.

Organizirajte skupine in se čimprej pri
javite! Zahtevajte programne knjižice, ki 
so obenem legitimacije. Za prijavljene go
ste bodo na razpolago prenočišča, hrana 
bi pijača!

Pohitite s prijavami!
ManlfestacijsM odbor KPD 

»Gorenjska v svobodi«, 
Jesenica

Udarniško delo v mostarski 
kurilnici

Delavci in železničarji v mostarski ku
rilnici udarniško nadaljujejo z delom pri 
obnovi železniškega prometa. V zadnjem 
mesecu so bila izvršena temeljita popravila 
pri več lokomotivah, katere so bile takoj 
stavljene v promet. Razen tega so delav
ci popravili 123 močno poškodovanih va
gonov, popolnoma uredili delavnico za lo
komotive itd. Dalje so organizirali delov
ne skupine za zb" ran je uničenih vagonov, 
katerih ostanki ležij0 pri progi ob reki 
Neretvi Pri tem delu je dalo 550 delavcev 
1300 delovnih ur.

Povečanje proizvodnje v tovarni 
»Tivar«

Te dte je največja tekstilna tovarna na 
Balkanu »Tivar« prejela večjo količino 
najfinejše volne, ki jo je naša država 
dobila od UNRRA-e. Uprava podjetja 
si prizadeva, da dvigne produkcijo do vi
šine lz leta 1939. Po zaslugi udarniških de
lavcev ima tovarna vedno večje rezulta
te. Po tovarniških oddelkih bo vsak teden 
napisana Imena tistih delavcev, ki so se 
pri delu najbolj izkazati. V tkalnici se je 
od osvoboditve do danes povečala proiz
vodnja od 12.000 do 30.000 m tedenska 
Delavci v konfekciji so iznašli boljši In 
bolj ekonomičen način krojenja, s pomočjo 
katerega je mogoče pr'hraniti priličen od
stotek blaga- Ustanovljena je tudi kort- 
sumna zadruga, v katero so vpisani vri 
delavci in nameščenci z družinskimi čta- 
bL Tovarna oskrbuje svoje delavstvo tudi 
g mlekom ki zelenjavo. Te dni bo tovar
na odprta otroško zavetišče za otroke ti
stih staršev, ki so zaposleni v tovarni.

Zastopniki jsf^oslovattskSK 
železničarjev v Moskvi In 

Leningradu
Delegacija jugoslovanskih železničarje* 

pod vodstvom generalnega ravnatelja že- 
leesnic in predstavnikov ministra za pro
met je pred kratk m obiskala Moskva 

Za časa svojega bivanja v Moskvi bo 
ae zastopniki jugoslovanskih železničarjev 
seznaniti z aktivnostjo kulturnih in scoe- 
alnh organizacij železničarskih delavcev 
in sl ogledali znamenitosti prestolnica Za
nimati go se posebno za zdravniško pomoč, 
katera se daje tansportnim in železničar
skim delavcem. Med drugim go Si zastop- 
nSti: oghledali tudi Dom kulture železni
ških delavcev in kanal V olga-Moakva.

13. avgusta je komisar za promet in 
ceste sprejel jugoslovanske zastopnika 
Spoejemn so prisostvovati namestnik ljttd- 
kega komisarja, generalni pbmočnik rav
natelja cest in komunikacij, šef oddelka za 
mednarodni promet pri Ljudskem komi
sarja tu ja jugoslovanski ambasador V 
Moskvi,

Nato je jugoslovanska delegacija želez
niških delavcev odpotovala v Leningrad.

Proslava dneva 
sovjetskega letalstva

Dne 18. avg. je sovjetski narod proslavil 
dan sovjetskega letalstva. Na ta dan Ja 
skupaj e svoj m narodom pozdravljal tu
di generaljsim Stalin veličastne uspehe In 
mojstrstvo sovjetskih pilotov. On je trii 
tisti, ki je ustvari ogromno armado pi
lotov in letalskih konstruktorjev. Hvala 
gre njemu, da so se zračne sile Sovjetske 
zvez® tako hitro izpopolnile in napredo
vale.

že v mirnem času so sovjetski piloti tn 
padalci dosegli mnogo svetovnih prven
stev. V času krvave Štiriletne borbe z naj
večjim sovražnikom demokratičnih naro
dov so zračne ate v vel kih borbah doka
zale svojo močno silo. V bitki pri Stalin
gradu, pri Obkolitvi Leningrada in db 
obrambi Mcskve so sovjetski letalci uni
čevali sovražnika in biti strah in trepet 
nemških letalcev. Sovjetski pilot se nikdar 
ni izognil borbe, pa naj so biti pogoji še 
tako težki.

V Osrednji palači Rdeče armade v Mo
skvi se je odprla razstava, posvečena dne
vu letalstva. Razstavljene slike kažejo 
udarce sovjetskega letalstva sovražniku 
in govore o junaških delih sovjetskih pi
lotov. Posebno pozornost vzbujajo foto
grafke, M so jih posneti mornariški letal- 
cl-jtmaki Sovjetske zveze.

Beograjske delavske zadruge W
ustanovile Glavno zadrugo.

V Beogradu so delegati okrajnih zadrug 
ustanovili Glavno delavsko zadrugo, M. bo 
oskrbovala vse zadruge in zadružne men
ze z raznimi potrebščinami. Prav tako b*> 
ta zadruga odprla in vodila trgovino ■ 
tekstilnim blagom, čevlji in ostalimi pred« 
meti za elane delavskih zadrug.
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tCCani pcdru§niee pri $ davnem odttoru 
£SSd)Jl 6omo AodeCovaii pri ei&eenfu 
vodtnifi imenikov

Kot vsako sredo, tako se je tudi 
pretečeno vršil članski sestanek naše 
podružnice.

Na sporedu sta bili dve aktualni 
predavanji.

Tov. Štempihar, tajnik Zveze usluž 
bencev zdravstvenih in socialnih usta
nov nam je v svojem predavanju go
vori/ o monarhiji. Predavanje je bilo 
zelo zanimivo. Govornik je znanstve
no dokazal zgodovinsko nujnost pro 
padanja monarhij.

Kot drugi je govoril član Glavnega 
odbora ESZDN tov. Kopitar o vo
tivnih spiskih Poudaril je, da je na
loga delavstva teh dni, da pregleda 
volivne spiske. Strokovne podružnice 
morajo posvetiti vse svoje sile v to, 
da se votivni spiski popolnoma pre
čistijo ter da iz njih izpade vse, kar 
tja ne spada. Iz teh spiskov morajo 
biti črtani vsi tisti negativni elementi, 
kateri so v času narodno osvobodilne 
borbe sodelovali z okupatorjem ter 
delali proti interesom slovenskega na
roda. V olivna pravica mora biti od
vzeta vsem onim, kateri so tekom teh 
let rušiti tn pomagali rušiti domo
vino. Kako naj odločajo o usodi 
države tisti, ki so se ves ta čas borili 
proti nje).

Govornik je imenil dejstvo, da so se 
tudi v Narodne odbore vrinili ljudje, 
katerim bo sedaj odvzeta votivna pra
vica. Razkrinkani bodo vsi špekulanti, 
črnoborzijanci in vsakovrstni narodni 
škodljivci. Amnestirancem je bila 
črtana kazen, toda prestopek jim ni od
puščen. Le z delom in pridnostjo bodo 
lahko popravili svofo krivdo.

Tov. Kopitar je postavil vprašanje, 
kakšne da so v tej zvezi naše kon

kretne naloge. Naša dolžnost v teh 
bodočih dneh je, da gre vsak izmed 
nas na svojo četrt, na svoj krajevni 
odbor, ter da tam pregleda volivni 
imenik. Skrbno naj premotri vsa tam 
napisana imena ter naj potem pred
laga izločitev vseh onih ljudi, kateri 
so se v teh zadnjih letih kompromi
tirali. Ako pozna ljudi z omadeže
vano preteklostjo, ki ne stanujejo v 
njegovem kraju, naj gre v kraj nji
hovega bivališča in naj tam ugotovi, 
da-li niso ti ljudje prišli na tamošnje 
votivne spiske.

Govornik je poudaril, da je to v 
tem času naša glavna naloga, kajti ti 
spiski bodo služili kot podlaga za vse 
bodoče volitve. Državljani, ki bodo 
iz volivnih spiskov črtani, a bodo 
smatrali, da se jim je storila krivica, 
imajo možnost reklamacije ter vo
livni komisiji s pričami dokazati svojo 
politično neoporečnost.

Po teh referatih je bil sprejet sklep, 
da se bo vsak član podružnice podal 
na delo na teren. Vsak delavec in na
meščenec se mora udejstvovati tudi 
pri drugih množičnih organizacijah. 
Vsi člani strokovnih organizacij mo
rajo biti tudi akttvsti Ljudske fronte 
tn njenih množičnih organizacij. De
lati moramo med ljudstvom in btti 
moramo z narodom tesno povezani. 
Naši problemi se ne rešujejo kot 
vprašanje zase, pač pa v sklopu vseh 
drugih ljudskih problemov.'

pričetek tega dela bo vsak član 
naše podružnice na prihodnjem se
stanku poročal, kako je sodeloval pri 
čiščenju volivnih imenikov.

Bi letnik Bogomil

Učiteljstvo cerkniškega okraja
se vneto pripravlja na novo vzgojno delo

Kaje učiteljstvo Je kljub težkim in trdim 
letom okupacije ostalo zvesto svojemu ljud
stvu. Posvečalo je deci vso skrb za vžgojo 
{D pouk, M *e je Cesto vršil po privatnih 
kmečkih izbah, kajti vojna tudi šolskim 
poslopjem ni prizanesla. Učitelj ni razpola
gal niti z učili, niti z učnimi khjigami. 
Prav v tistih časih je prišla v polni meri 
do izraza učiteljeva iznajdljivost, da je ta- 
korekoč Iz nič, vendar dajal učencem čim 
bolj in čim več potrebnega znanja. Slo je, 
marsikje celo bolje kot v rednih razmerah, 
kajti učenci ln starši so vedeli tedaj vse bolj 
ceniti šolo kot sicer. Najhujše je bilo to, 
da šole niso imele skoraj nikakega stika 
med seboj. Učiteljstvo se ni moglo sestajati, 
da bi »j tako lahko med seboj svetovalo in 
pomagalo. Vsak je bil prepuščen samemu 
sebi

Dočakali smo svobodo. Kdo je v težkih 
dneh bolj zrasel z ljudstvom kot učitelj? 
Svoboda je bila tudi nam poživljajoča 
transfuzija moči za novo delo.

Takoj smo se aforali na okrajni konfe
renci v Cerknici. Malo nas Je bilo prvič 
in še tj amo sl stali nasproti nekako tuji 
in z nemim vprašanjem v očeh: kaj si res 
ti Se živ ostal? Toda učiteljske vrste so se 
polnile. Tovariši učitelji so se vračali iz in
ternacije, mlade in agilne tečajnice so vsto
pile v naš delovni kader. Vedno pogosteje 
smo se sestajali na krajevnih in okrajnih 
konferencah, ki nam niso bile več nadležna 
uradna dolžnost. Postajali so nam vedno 
bolj zaželjeni prijateljski sestanki, na ka
terih smo si tovariško svetovali nadzornik 
in učiteljstvo, kako premostiti ovire m te
žave pri vzgoji, pouku in v zasilnih učil- 
ncah.

Da se izognemo nekdanjemu administra
tivnemu birokratizmu, se šolski upravitelji

sestajajo vsak mesec pri okrajnem šolskem 
svetovalcu, kjer dobijo potrebne direktive 
za vodstvo šol, obenem pa lahko poročajo 
o svojih težavah na šoli.

V okraju smo si tudi ustanovili dve po
družnici ESZDN, v kateri je vse učiteljstvo 
z navdušenjem vstopila Spoznali pa smo, 
da je naše politično znanje v marsičem po
tna j kiji vo in smo tako poslali tri tovariše na 
politično-informativni tečaj v Kranj. Ob 
njihovem povratku pa smo se spet zbrali 
vsi iz okraja — sedaj nas je že 36 — v 
Cerknici, kjer so nam tovariši, ki so se vr
nili iz tečaja, poročali o političnih in peda
goških smernicah, o razvoju in organizaciji 
narodne oblasti ter o življenju v bratski 
Sovjetski zvezi.

Tako bomo ob vstopu v novo šolsko leto 
tudi mi prerojeni in prepojeni z novimi 
idejami začeli pouk in vzgajali otroke v 
vredne člane naše svobodne, demokratične 
Titove Jugoslavije. Rode Justina.

*
Podružnica na H. moški realni 

gimnaziji
Podružnica prosvetnih delavcev na H. 

moški realni gimnaziji v Ljubljani je ime
la ustanovni občni zbor 12. julija 1946. 
Organizirali so se vsi profesorji zavoda. 
Dva nista bila sprejeta v organizacija

Članske sestanke imamo vsakih 14 dni. 
Razpravljamo o političnem položaju, o na
logah profesorjev v novi Soli in o položajih 
profesorjev.

V okviru organizacije se je osnoval te
čaj ruskega jezika, ki ga vodi tovariš dr, 
Manohin VitaL

Uvedli bomo strokovne in politične re
ferate ter branje člankov z debata

Zdravo utripanje centrale —
srca mestne elektrarne

Potrošnjo električnega toka za mesto 
Ljubljano ln okolico krijejo v glavnem na 
trafo-postajo Črnuče priključene centrale: 
Trbovlje, Fala ln Velenje. V manjši meri 
prispevajo k dobavi Se elektrarna Češenj 
v Tacnu ln centrala vevške papirnice. Sled
nja pa dobavlja le ob ugodnem stanju vode, 
ln sicer odvečno energijo, kolikor je ne 
potroši obrat papirnice. Ob nizkem stanju 
vode, kot je na primer vse letošnje poletje, 
pa se ta dobavitelj celo spremeni v največ- 
jega konsumenta mestne elektrarne ter pre
jema od slednje včasih tudi do 18.000 kwh 
dnevno, kar se vse potroši za obratovanje 
papirnice.

Centrala mestne elektrarne stoji ob redni 
dobavi prej navedenih dobaviteljev le v 
rezervi, ln sicer tako, da je vsaj en kotel 
pod polnim parnim pritiskom, v takem 
stanju prlpravljenaosti se v primeru izpa
da energije glavnaga dobavitelja, t. j. Kranj
ske deželne elektrarne, lahko tekom ene 
ure požene parna turbina, ld potem vzpo
redno z elektrarno Češenj ln Fužine napaja 
vsaj najvažnejše konsumente. V primeru 
daljše prekinitve dobave KDE je seveda 
treba takoj zakuriti še drugi kotel. Vojna 
je prizadela tudi 60 kw-ni daljnovod Cmu- 
če-Velenje ter je posebno med Črnučami 
ta Podlogom daljnovod v zelo slabem sta
nju, tako da je dobava toka precej nesi- 
gurna. KDE Imajo v načrtu, da prično V 
kratkem vsaj z najnujnejšimi obnovitve
nim! deli. Dokler bd trajalo delo na daljno
vodu, bo pač odpadla vsa dobava KDE, 
ki zadnji čas prekorači GO.OOfj, kv/h ter bo 
vso to dobo mestna elektrarna navezana v 
glavnem le na lastno proizvodnjo,

Pri vseh teh, za preskrbo s tokom tako 
neugodnih razmerah je pa letos doletela 
centralo naloga, da oba kotla pripravi za 
oblastveno predpisano notranjo ta zunanjo 
revizijo z vodnim pritiskom; to revizijo Iz
vede Inšpekcija parnih kotlov v zakonitem 
roku vsakih 5 let. V ta namen je treba ko
tel izprazniti, ohladiti, očistiti ta izvršiti 
vsa potrebna popravila. Opisane okotaosti 
so terjale, da se vse to Izvede v najkrajšem 
času. Celokupno osebje centrale je pri tej 
priliki pokazalo, da se v polni meri zaveda 
svojih dolžnosti kakor tudi važnosti svo
jega podjetja za vso Ljubljano. Z vso vne
mo se je podalo na delo, ne oziraje‘se na 
utrujenost, ne na vročino, ki Je vladala pri 
še neohlajenlh kotlih. Potoki potu so 1111 
z razgretih teles onih tovarišev, ki so či
stili notranjost kotlov, kakor tudi onih, ki 
so čistili cevi, dimovodne kanale, ekono
ma! zet itd. ter pri tem napornem delu Se 
vdihavali slab, s prahom ta Sajami nasi
čeni zrak. Delo se je nadaljevalo nepre
kinjeno v izmenah, ponoči kakor podnevi, 
v pravem udarniškem tempu. Vbrušene so 
Mie tudi vse zaklopke, obnovljena tesnila 
~ Foščila, popravljeno zidovje v peči itd. 
Vse to se je Izvršilo pri vsakem kotlu naj- 

teden prej kot 6bičajno. Osebje 
da hoCe biti vsak poedtnec ko- 

rtsten član skupnosti v prerojeni ta na
lS ^0kraUCnlh ***** 86 0toaV'
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Delavci gradbene industrije
Opekama v Pneoneih dela 

s pelrn pam
V naši opekarni, ki je ena največjih v 

Prekmurju, delamo s polno paro. Z delom 
smo začeli že takoj po osvoboditvi ta da
nes imamo že lepe uspehe. Trenutno je 
zaposlenih okoli 80 delavcev, ki so vsi or
ganizirani. V načrtu imamo povečavo naših 
sušilnic in napeljavo elektrike, kar bi še 
posebno povečalo proizvodnjo. Pri nas se 
vsak delavec zaveda, da je naša domovina 
porušena ln v razvalinah, zato isto delo, 
ki smo ga v stari Jugoslaviji ln v času 
okupacije delali 10 ur, napravimo zdaj v 
osmih urah. Več ne moremo, ker so sušil
nice premajhne in se opeka ne bi sušila.

V kulturnem delu prednjači pri nas po
sebno mladina, ki bo že v kratkem prire
dila svojo prvo delavsko prireditev, ki je 
še nikoli doslej nismo imeli. Danes pa, ko 
smo v svobodni domovini, se trudimo, da 
bomo dosegli na vseh poljih kar največje 
uspehe.

Naši delavci že dva meseca niso dobili 
nobenih plač. Vendar delajo naprej z ve
seljem, ker dobro vedo, da delajo za naš 
slovenski narod. Upamo, da bomo dotlej, 
ko bo spet stekel čez Muro vlak, imeli 
že zadosti materiala za pomoč onim on
stran Mure, katerih hiše in vasi so bolj 
porušene od naših prekmurskih.

Mi delamo vsi ta vse za obnovo!
Lajnšček Geza

•

Opekama na Črnučah dosega 
predvojno višino proizvodnje

Opekarna na Črnučah g vsakim dnem 
dviga proizvodnja Zmogljivost obrata je 
dosegla predvojno v&3:no, večkrat jo ct8o 
presega. Delavstvo se v pota; meri za
veda, da Je delavnost potrebna zdaj bolj 
kot kdaj koM. Delamo vsi z velikim vese
ljem ln pospešujemo proizvodnjo. Potru
dili se bomo, da se bo višina proizvodnje 
še stopnjevala. Z vzajemnim, h trim delom 
bomo dosegli, da bomo hitreje obnoviti na
šo porušeno domovina

*
Pečmžalca v Usteaml 

nSsoveneltega poročevalca*1
V t ačkami »Slovenskega poročevalca« 

Je organizirana podružnica ESZDN gra
fične Industrije, ki Šteje 164 članov in čla
nic. V organizacijo bo zajeti domala va- 
deiavci in nameščenci, stavci, tiskarji, po
možni delavci nov-narjl člani uprave ti
sta ekspedlt, nameščeno! uprave tiskarne 
Itd. Po prvih pripravah je podružnica za
čela zel0 živahno delovati Imamo redne 
sestanke, na katerih razpravljamo, o sploš
nih organizacijskih ln strokovnih vpra
šanjih, kakor tudi o stvareh, M se tičejo 
podjetja čarnega. Izboljšanja proizvodnje, 
praktične ureditve dela in o vsem, kar Je 
s tem v zveri. Prav te razprave bo glavna 
privlačnost sestankov ta razmere pari nas 
so se prav zaradi tega že znatno izboljša
ta. Vsi delavci in nameščenci sodelujejo 
z veliko vnemo pri Izpolnitvi obrata, ki Je 
bil zelo zanemarjen, saj se prejšnji last
niki niso brigali za to, da M popravili ob
rabljene stroje ali da bi izboljšali obrat
ne prostore v zdravstvenem pogledu. Po
treba po popravilu ne je pokazala takoj 
po osvoboditvi, ko ee je naročilo znatno 
povečala Ugotovitve inšpekcije dela v 
obratu o raznih pomanjkljivostih so Mie 
naravnost porazne, bodisi v oriru varnosti 
ali higiene. Žal se vsem tem potrebam ne 
bo dalo tako hitro ustreči ker zaradi 
pomanjkanja sredstev ne bomo mogli na
enkrat odpraviti vseh teh pomanjkljivosti. 
Vsekakor bo podružnica poskrbela, da ee 
bo to v doglednem času izvršita, - kar bo 
v korist delavcev tn podjetju.

V naši organizaciji se živahno udej
stvuje tudi mladina v tiskarni, ki je pri
redila že svoj kulturni zabavni večer, ki 
je prav dobro uspel Pravi namen tega ve
čera je M v tem, da so se v tovariški 
družbi sestali vsi delavci in nameščenci 
tiskarne ta se Se bolj spoznali

e

Tekstilni in dblaSUtd delavci
Delavci iz predilnic in tkalnic 
v Tržiču so si postavili svojo 

organizacijo
Predltaiflki ta tkalniški delavci Iz Tržiča 

■o se polnoštevilno udeležili svojega zbo
rovanja, na katerem so ustanovili sVojo de
lavsko organizacija Na zborovanju je bil 
navzoč kot gost tudi zastopnik Glavnega 
odbora ESZDN tovariš Stegnar Andrej.

Zborovalci so pazljivo sledili referatu to
variša Borca, v katerem Je podal smer
nice bodočega dela ta navzoče opozoril na 
težave, ki jih bo treba premostiti

Pripravljalni odbor je je bil z izvedenimi 
volitvami razrešen. Zborovalci so sprejeli 
resolucijo, v kateri so izkazali globoko hva
ležnost in priznanje tovarišu maršalu Titu, 
Sovjetski zvezi ter njenemu voditelju ve
likemu Stalinu.

Tudi tovarna »Inteks« ne zaostaja 
za drugimi!

V tovarni »Inteks« v Kranju smo usta
noviti podružnico strokovne organizacija 1 
Že preko 90% delavcev in nameščencev Je 
organiziranih. Večina J'h je včlanjenih tu
di v nabavljata! m prodajni zadrugi. Ima
mo mladinsko organizacijo, firicultumo 
društvo, tovarniški orkester in gasilsko 
četo. Delavstvo ima tudi svojo kuhinjo, 
kar je plod dela naše organizacije.

Proizvodnjo smo dvignili za 60 do 100*/*. 
Delamo z veseljem, ker vemo, da se s 
tem delom ne bodo okoriščati oni, ki so 
nas do sedaj Izkoriščali, pač pa, da dela
mo za sebe. Med vodstvom tovarne in de
lavstvom vlada veliko razumevanje to 
tovarištvo, ki se posebno izraža na naših 
Skupnih sestankih, ko skupno rešujemo 
vprašanja, kf so važna za vso tovarno.

Priredili smo že tudi tovarniški miting, 
na katerem Je naša mladina dokazala, kaj 
vee zmore z voljo ta delom. Vsi ti uspehi 
■d saetuga neše efcrcfcorvne organizacija.

Prava pot grafičnega delavstva
Po osvoboditvi je bilo nekajkrat! govora 

o grafični organizaciji s posebnim oziram na 
njeno delovanje v letih okupacija Zavedni 
grafičarji so v tej dobi vedeli, da je zadr
žanje te organizacije, odnosno njenega 
vodstva do narodno osvobodilne borbe 
napačno in da ni bilo v skladu z napori 
vsega zavednega delavstva tako v njego
vem uveljavljanju v političnem življenju 
kot pri socialnih ustanovah ta drugod. Ta 
odmaknjenost je bila še tembolj občutljiva 
ter šokdljiva, ker je organizacija na drugi 
strani znala doseči marsikak uspeh za svo
je člane, ki so obenem bili tovariško po
žrtvovalni s tem, da so žrtvovati Izredno 
visoke prispevke za svoje nezaposlene to
variše in upokojence. Toda ravnanje ne
katerih v vodstvu je bilo zlasti v zadnjih 
letih nepravilno. Nekega občnega zbora v 
Ljubljani se je n. pr. udeležilo le okrog 20 
članov-gntfičarj ev. S tem je grafično de
lavstvo dovolj jasno pokazalo svoje neraz- 
položenje do onih, M so vodili grafično or
ganizacijo v fašistično Pokrajinsko delav
sko zvezo.

Vsled navedenega je prišlo v zadnjih me
secih do raznih očitkov, ki pa so Imeti samo 
namen razčistiti razna pojmovanja, katera 
so bila ponekod še plod zastarelega nazi- 
ranja, ter doseči cilj, ki- si ga je nadelo 
vse delavstvo, stopiti strnjeno v vrste Enot
nih strokovnih zvez. To' se je tudi zgodilo. 
Grafično delavstvo je v celoti stopilo v svojo 
v čvrsto mno&čno skupnost vsega delav- 
zvezo, ki je povezana z ostalimi 25 zvezami 
stva in nameščenstva Slovenje ta Jugosla
vija V svoji zvezi v svojih podružnicah 
bodo člani in članice kot celota s svojim

strani koristno reševati skupna politična, 
gospodarska ta socialna vprašanja. Na tej 
množični podlagi bodo skušati doseči s svo
jim vsestranskim delom čimvečje uspehe 
v naporih, ki jih danes delovno ljudstvo 
doprinaša pri obnovi svoje domovina

Da je povedano točno, je dokazal tudi 
sestanek vseh podružničnih odbornikov, ki 
je bil v četrtek 16. avgusta, kjer se je 
razpravljalo o zgoraj nakazanih problemih. 
Grafično delavstvo je omenjenega večera 
po svojih odbornikih zaključilo debato na
kazanih vprašanjih, obenem pa se je 
izreklo za novo pot, ld so jo v dobi 4-letne 
borbe hodili njihovi številni tovariši parti- 
zani-grafičarji. Pri vsestranskem dvigu na
šega gospodarstva bo tudi grafično delav
stvo doprineslo kar največ bo moglo. Nje
gova naloga pa je tudi, da sodeluje pri pre
obrazbi vsega delovnega ljudstva, da po
kaže z dejanji smisel, ki ga grafično delav
stvo ima za »organizacijo ter zunanjim delo
vanjem pri utrditvi naše oblasti. V pod
krepitev navedenega so odborniki soglasno 
sprejeti izjavo, ld so jo poslati Glavnemu 
odboru ESZDNS, s katero hočejo predvsem 
zaključiti preteklo dobo. Ta se glasi:

1) Želimo, da se pospeši preiskava pred 
sodiščem narodne časti proti krivcem, 
kateri so pripeljati SGRJ v sodelova
nje s fašističnimi sindikalnimi ustano
vami

2) Pristojnim potom naj se uvede naj
temeljitejša preiskava proti vsem biv
šim merodajnim člniteljem v vseh 
prejšnjih delavskih korporacijah ta 
ustanovah.

Bssdarfl, kemični 
delavci In stddarp 

smo volil!
Iz Hrastnika

Prebivalci hrastndške doline nismo btti 
še ni kitar tako povezani med seboj in enot
ni kakor danes. Ob zmagi naše vojske bo 
z okupatorjem pobegniti tudi val njegovi 
pomagači ta pripadniki nemštva. Tako se 
Ja dolina sama očistila takih izrodkov. Vri, 
M adaj prebivajo, so pravi čvrsti Slovenci, 
M so sl pred tedni ■ svobodnimi volitvami 
postaviti svojo ljudsko oblast. Hrastnik še 
ne pomni tako svečanih volitev. Vse Je 
bito okrašeno z zelenjem, zastavami ter 
slikami maršala Tita ta geoerelistma Sta-

Tudi nti rudarji kemični delavci ta stek
larji te črnega revirja smo se udeležiti vo
litev. Prvi bo prišli na volitve Studenčant; 
vri: staro tn mlado, ženske tn moški a har
moniko ta zastavami na čelu. Za njimi bo 
prišli spet korporativno vaščani lx Loga, 
prav tako s harmoniko tn zastavami. Na
zadnje je prišlo prebivalstvo kolonija Z ve
likim navdušenjem Je manifestirala mno
žica za maršala Tita, general,trima Stali
na, novo Jugoslavijo, Trat, Primorsko, Istra 
ta Koroška

Vri smo občutiti, dri bo Ml* naše rotitve 
res demokratične, saj smo sami postaviti 
kandidate ta Jih s volitvami potrditi, naj
boljše med najboljšimi. Vendar vemo, da 
bo treba še ta še delati, da ri bomo utrditi 
svojo ljudsko oblast

Bančni, zavarovalni in zasebni 
nameščenci ter trgov, pomočniki 

v Kranja so ustanovili svojo 
podružnico

Tinnčni, zavarovalni in zasebni nameščen
ci ter trgovski pomočniki so imeli svoj 
ustanovni občni zbor v lepo okrašeni dvo
rani Okrajnega tajništva v Kranju. Član
stvo je a svojo polnoštevilno udeježbo po
kazalo, da se zaveda važnosti strokovne 
organizacija Navzoči so MM zastopniki taj
ništva zveze, Okrajnega odbora OF, Mest
nega odbora OF, ESZDN, Združenja trgov
cev ter Fizkultumega društva »Storžič« v 
Kranju. Zborovalci so z velikim zanima
njem slediti referatom, v katerih je htio po
udarjeno udejstvovanje delavcev ta na
meščencev na političnem, kulturnem, ta 
športnem polju.

Tovariši zborovalci so s enominutnim 
molkom počastili spomin padlih Junakov 
za svoboda

Izvoliti so nov odbor, ld bo zastopal In
terese volivcev. Tako so se tudi bančni, 
zavarovalni ta zasebni nameščenci ter tr
govski pomočniki organizirati v enotno stro
kovno organizacija Jakša

Lesni delavci v Ortneku
so se organizirali

Delavstvo lesne industrije Oskar Kerier- 
Ja v Ortneku sl je ustanovilo podružnico 
ESZDN lesne industrije. Sestanka so se 
udeležiti delavci iz Ortneka in okoliških 
vasi polnoštevilno. Kot gosta sta bila na
vzoča dva člana Okrajnega odbora OF Rib
nica. Tovariša gosta sta v svojih govorih 
orisala bedo delavstva v stari Jugoslaviji 
njegovo pot ta delež za osvoboditev svoje 
domovine in pridobitve te borba Poudarjala 
sta potrebo po tesni povezanosti z delavci 
v bratski Sovjetski zvezi

žaga v podjetju Oskar Kesler spet obra
tuje. Da ne obratuje v polnem obsegu, Je 
krivo pomanjkanje vprežne živine. Vendar 
upamo, da borno to težavo s pomočjo naše 
ljudske oblasti kmalu premostili.

Naše delavstvo je bilo polnoštevilno ude
leženo tudi pri volitvah. V novo Izvoljenih 
odborih ljudske oblasti so izvoljeni tudi 
predstavniki delavcev.

Delavci so navdušeni za svojo novo or
ganizacijo, ki bo zastopala ta branila nji
hove interesa Jamnik Jože

Električarji v Slovenjgradcu 
so zborovali

Elektrikarji Kranjskih deželnih elektrarn 
iz Slovenjgradca, Velenja, Šoštanja ta Ma- 
renberga so se zbrati ga prvem večjem zbo
rovanju. Z velikim zanimanjem so poslu
šati posamezne referate, v katerih so Jim 
govorniki poudarjati potrebo po udarniškem 
deta tudi na njihovem področju. Vsak de
lavec naj se jasno zaveda, da dela sedaj 
zase in za svojo domovino. Njihovo delo

mora Mtt zdaj usmerjeno v prvi vrsti za 
postavitev normalnega obratnega stanja 
daljnovodov, potem šele transformatorskih 
postaj, nizkonapetostnih omrežij ta hišnih 
Instalacij. Poudarjena je bila tudi važnost 
kvalitetnega dela ta udarništva.

Ob zaključku so delavci sklenili da bodo 
redno vsak mesec prispevali gotov znesek 
od svojih plač v sklad za vojne vdove ta 
sirota

Bil Je to prvi neposredni sestanek zastop
nikov podjetja ta uslužbenca. Delavci so se 
razšli z željo, da M se podobni sestanki še 
večkrat ponavljati. M. Žnideršič

Tovarna čevljev v Kranja dviga 
proizvodnjo

Takoj, ko ao se naši tovariši po osvobo
ditvi vrniti iz svojih vojačkih edmic, amo 
vri z novim elanom zgrabili za dela Vsak 
Izmed nas je delal z zavestjo, da je njego
vo delo potrebno za skupnost Kljub raz
ličnim tehničnim težkočam ta zmanjša
nem številu delavstva amo našo proizvod
njo ne samo dvigniti, temveč celo prekora
čiti predvojno zmogljivost obrata. Naša 
tovarna čevljev Anton Stefe v Kranju je 
med prvimi tovarnami na Gorenjskem. 
Nam vsem pa Je Jasno, da bomo skupno 
potrebo po zadostni obutvi prej rešiti, 
tira hitreje bomo delati. Vri sledimo po
rive: »Junakom borbe naj slede Junaki 
dela!«

Kakor seno složni pri deta, tako smo 
etažni tudi ▼ naši organizaciji. Organizi
rani amo vri delavci ta nameščenci v naši 
podružnici ESZDN.

Delavci.

Železničarji 
so izvolili svojega 
ljudskega tožilca

Dolžnost vseh strokovnih organizacij Je, 
da Izvolijo iz svoje srede ljudskega tožilca, 
ld bo čuval da se bodo pravilno izvrševali 
pravi ljudski zakoni V ta namen se je 
tudi zbralo okrog 90 članov podružnice že
lezničarjev v primemo okrašenem trgov
skem lokalu železniške zadruge. Sestanka 
sta se udeležila tudi javna tožilca tovari
šica Zdešar Sonja ta tovariš Lesjak Lojze.

Tovarišica Zdešarjeva je v svojem govoru 
nakazala razliko med tožilci stare Jugo
slavije in današnjimi ljudskimi tožilci, ki 
čuvajo pridobitve narodno osvobodilne bor
be ta branijo interese naroda. Ljudski to
žilci naj opravljajo svojo dolžnost kot čast
no nalogo, za katero ne prejemajo nobene 
nagrade in so voljeni za čas, dokler uži
vajo zaupanje svojih volivcev.

Tako sta bila Izvoljena za ljudska tožil
ca podružnice nabavljal ne zadruge želez
ničarjev tovariša Povfte Anton ta Hojor 
Mihel ca, ki oba uživata polno zaupanje svo
jih votilcev.

Iz pivovarne Union 
v Ljubljani

V pivovarni Union se je po osvoboditvi 
razvilo novo življenje. Delavstvo si je na 
svojih sestankih takoj izvolilo svoje odbore, 
ki so do imenovanja delegata ministrstva 
za industrijo in rudarstvo vodil; tovarno in 
pospešili priprave, da je pivovarna lahko 
začela tako hitro obratovati.

Do danes smo dosegli že znatne uspeha 
Tako smo dosegi; sporazum s pivovarno v 
Laškem, ki zaradi poškodovanih naprav 
od bombardiranja ne more več sama izde
lovati piva, da nam je odstopila svoje siro- 
vine. Tega predvojno vodstvo ne bi nikdar 
doseglo, saj nam je znana nekdanja borba 
obeh tovarn.

Dvignili smo proizvodnjo kvasa, ki bo s 
1. septembrom že v prosti prodaji. Začeti 
smo z izdelavo špirita, ki bo dan na razpo
lago našim zdravnikom, del pa se ga bo 
lahko uporabilo za izdelavo kisa, ki ga da
nes primanjkuja Že pred časom smo začeti 
Izdelovati umetni led in tako rešili vpraša
nje, ki se je pojavilo ob razdejanju mestne 
klavnice.

Vse delo tovarne temelji na zaupanju in 
sodelovanju med vodstvom in delavstvom. 
Vidno prihaja do izraza tudi iniciativnost 
delavstva, ki začenja polagoma čutiti, da je 
tovarna naša skupna last, za katero mara 
vsakdo vložiti vse svoje sile.

Imamo tudi svojo obratno kuhinjo, kate- 
"e prej nismo mogli imeti, ker bivša upra
va ni imel zanjo nikakega smisla.

Za ljudskega tožilca v tovarni je bil so
glasno izvoljen tovariš Ivan K°rošea De
lavcem se je na obrazih brala zavest, <$a eo 
spet storil; korak naprej pri utrjevanju de
mokratične ljudske oblasti in pravic dešeae-
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Odločitev sovjetske vlade,
to je glas vsega ljudstva!

Oh v®ime smpovedl JaposisM so eavfetsM delavci pfflsiovii® polrazall, da haceg® s svo
ja«* pos»tvBva2stiiaa delom služiti delu vlade

V tovarni SatogSišssiia ležajev
Mostova se Je tihega poletnega večera 

»siiriJa, dielala, živela življenje polno sile 
in miru, ki ga je posebno občutila v po
slednjih mesecih po veliki zmagi nad 
Nemčijo. Močno razsvetljene pomirjene 
■ulice, rubini Kremlja na temnem nebu, 
valujoča melodija iz zvočnikov...

Moskva je slišala po radiu izjavo so
vjetske vlade japonskemu poslaniku in 
je ostala prav tako mirna. To je bil mir 
šle, zaupanje v pravilnost svojega dela, 
v hžtro jn neizbežno uničenje japonskega 
napadalca. Prestolnica je odgovorila na 
objavo vojne Japonski z enakim dostojan
stvom, kak-or ga je polna izjava tovariša 
Molotova. V tem se je pokazalo popolno 
odobravanje koraka, ki ga je podvzela 
sovjetska vlada.

V prvi tovarni krogličnih ležajev so se 
Zbrali delavci nočne izmene na mitingu. 
Mojster Vasin je, govoreč o vsebini izjave 
tovariša Molotova rekel, da on — in tako 
misli ves kolektiv — popolnoma odobrava 
odločitev vlade, izražajoč neomajno za
upanje v ua čenje japonskih Imperialistov. 
Vsak delavec Sovjetske zveze bo pomagal 
s svojim delom Rdeči armadi in njeni ple
meniti borbi za domovino, za srečo in var
nost vsega sveta.

Delavec Čuikin je pripomnil:
»Japonska ni samo enkrat poskušala 

napasti našo deželo. Sanjala je, podobno 
kakor hitlerjevska Nemčija, o svetovnem 
gosnor'stvu. podjarmljenju drugih narodov 
to pomagala Nemčiji v njeni borbi proti

Sovjetski zvezi. Prišla je doba, da veli
ke demokratične države z združenimi sila
mi un-čdjo enkrat za vselej ognjišče napa
dov, izhodišče vojn — japonski fašizem. 
Mj bomo uporabili vse sile — je vzkliknil 
tovariš ču:km — in delali tako, da Rdeča 
armada ne bo trpela v ničemer pomanj
kanja.«

Plamteče besede so odmevale v kova
škem cehu. Kadrovik šamjakto je izrazil 
svoje odobravanje sovjetski vladi s tem, 
da se je obvezal, da bo podvojil svoje de
lo. Kovač Gončarenko je zaključil svoj 
kratki govor s pozivom, da se poveča pro
izvodnja to sam prevzel tako dolžnost 
Mojstra Makarov in Gori in sta potrdila 
pripravljenost ceha, da rade volje izpolni 
naloge vlade.

»Ml bomo neutrudno delali zato, da po- 
moremo junaški Rdeči armadi, da porazi 
sovražnika in utrdi trajen mir na vsem 
svetu!«

Bnodušnost naroda, njegova goreča pod
pora sovjetski vladi sta se z nenavadno 
silo pokazali, ko je povzela besedo stara 
delavka Višnevska.

»Po letih imam pravico, da grem v po
koj in sem že podala izjavo o tem. A se
daj prosim načelnika, da uniči mojo izja
vo. Delala bom za srečo ljudstva. Mi smo 
razbili Nemce v prah in pepel in prav tako 
bomo storili z Japonci!«

Ljudje so se vrniti na svoja mesta k 
pečem, kladivom, da bodo kovali zmago 
nad sovražnikom.

krvavih netilcev vojne. Rdeča armada bo 
častno izpolnila to plemenito poslanstvo.«

Kirovci so soglasno sprejeli resolucijo, 
ir kateri se v celoti odobrava zgodovin
ska odločitev sovjetske vlade in v kateri 
so izjavili svoj0 pripravljenost, da s po
žrtvovalnim delom pomorejo Rdeči armadi.

Z velikim navdušenjem so potekla zix>- 
Bovanja delavcev v tovarni ždanova. Na 
mitingu v cehu »No. 12« je povzel bese
do mojster Ivanov. Njegov govor je Ml 
kratek:

»Odločitev naše vlade smatram za pra
vilno to pozivam vse naše delavce, naj 
podvoje svoje sile, da se še bolj dvigne 
proizvodnja dela, da bodo delavski uspehi 
enaki onim herojem Rdeče armade.«

Na mitingu je bila soglasno sprejeta 
naslednja resolucija:

»Izjavo Sovjetske zveze, da je v vojni z 
Japonsko, ml delavci, inženirji in uradniki 
tovarne ždanov odobravamo in toplo po
zdravljamo.

Naj živi zmagovita Rdeča armada!
Naj živi naš veliki vodja generalisimus 

Sovjetske zveze tovariš Stalin!«

3®lmm ljudstvo pomagale
Zgornji SavinJsM dolini

V tovarni ,»Rdeči proletarec1*

Zgornja Savinjska dolina je ena izmed 
najlepših slovenskih pokrajin in je tudi ena 
izmed najlepših izletniških točk. K zmagi 
našega osvobodilnega boja je doprinesla 
svoj delež. Koliko ofenziv in bojev je vide
la, koliko krvi in solza je preteklo tod. A 
korenito ljudstvo kljub vsemu ni poznalo 
odmora. Ostalo je trdno to delalo. Zato 
vidimo danes v Zgornji Savinjski dolini 
večji del le ruševine požganih domov. Mar
sikdo, ki je videl požgano in uničeno Sol
čavo ali Logarsko dolino, je sklenil poma
gati. Potrebna je izdatna pomoč, za katero 
je treba povezati naše sile. Tu bodo prišle 
do izraza naša strokovne organizacije. Kra
jevni strokovni zvezni svet v Celju je skle
nil napeti vse svoje sile, da bo dobil sred
stva, s katerimi bo lahko pomagal priza
detim, da si bodo postavili vsaj zasilne le
sene kočice pred zimo ter bodo tako dobili 
vsaj najnujnejšo streho. Te kočice bodo

kasneje lahko služile za letovišča delav
skih otrok v naših lepih planinah.

Delavci, nameščenci ter delovna inteli
genca po tovarnah, rudnikih, obratih, po 
trgovinah in pisarnah, ki se zavedajo svojih 
dolžnosti, bodo priskočili na pomoč. Ne bo
do dopustili, da bi se oni, ki so toliko trpeli 
v času osvobodilnega boja, ne mogli z nami 
veseliti zlate svobode. Pokazali bodo raz
umevanje in jim omogočili, da bodo prišli 
do zasilnih domov, da bodo dobili brano 
In obleko.

Vsem naj bo za zgled delavstvo po celj
skih tovarnah In podjetjih, ki se je odločilo 
delati tedensko neltaj ur več, v korist po
trebnim pomoči v Zgornji Savinjski dolini. 
Tekmovali bodo med seboj v zbiranju po
moči.

Pomagajmo, da bo spet vzcvetelo življe
nje v Solčavi, da ne bodo kvarile lepoto 
Logarske doline mrke, puste in ožgane 
stene kmečkih domov!

Z največjim maram in zaupanjem, z 
dostojanstvom in samozavestjo o pravil
nosti našega dela so sprejeli delavci to
varne »Rdeči proletarec« vest o tem, da 
je sovjetska vlada od 9. avgusta v vojni 
z Japonsko. Ta vest je dosegla delavce 
druge izmene pri delu v cehih. Po kon
čanem delu je sprevod ljudi krenil v dru
gi mehan čni ceh, kjer se »rdečeproletarci« 
vedno zbirajo na mitingih.

Vsi so z velikim zanimanjem poslušali 
poročilo sekretarja Leninskega okrajnega 
kom teta VKP/b tovariša Lysova, ki je iz
javil:

»Pred tremi meseci smo zaključili sku
paj z našimi zavezniki zmagovito vojno 
s hitlerjevsko Nemčijo, dokončno potep
tali in uničili fašistično leglo v sredini 
Evrope. Vsem je bilo veselo pri a:cu, a 
vsi smo tudi vedeli, da je na Daljnem 
Vzhodu ostala država, ki hoče nadaljevati 
vojno. Ta država je Japonska, zaveznica 
hitlerjevske Nemčije. Potem, ko je Japon
ska odklonila zahtev0 zaveznikov po brez
pogojni kapitulaciji, je naša vlada, ki 
stresni z tem, da se vojna hitro konča In 
da reši narode nadaljnjega trpljenja, ob
javila vojno stanje med Sovjetsko zvezo 
in Japonsko.

Tovariš Stalin nas je vodil v vojni proti 
hitlerjevski Nemčiji in nas privedel k ve
liki zmagi. Tovariš Stalin bo vodil Rdečo 
armado in vse sovjetsko ljudstvo v vojni 
z Japonsko in privedel nas bo do nove' 
zmage, do vsesplošnega miru na vsem 
svetu. Naj ž;vi generalasimus Sovjetske 
zveze tovariš Stalin!«

Zaključne besede tovariša Lysova so 
utonile v viharju vzhičenega ploskanja. 
Vsi so ponovili zdravico na čast tovarišu 
Stalinu.

Nastopil je delavec prvega mehanične
ga ceha tovariš Larionov, ki je dejal:

»Sovjetska vlada se je modro odtočila, 
ko je sklenila čim hitreje uničiti vojno 
ognjišče Japonske na Daljnem Vzhodu. 
Mi ne dvctnvmo, da bo z združenimi sila
mi zaveznikov Japonska enako uspešno 
uničena kakor hitlerjevska Nemčija. Naš 
odgovor na odločitev naše vlade je tak:- 
popo-lna mobilizacija vseh sil za zmago 
nad Japonko! Rdečeproletarci bodo v prvih 
vrstah!«

Konstruktor tov. Kopteva je predlagal, 
da se sprejme in prebere resolucija. Vsebi
na resolucije, ki so jo sprejeli rdečeprole
tarci soglasno, se glasi:

»Sovjetski narodi so miroljubni narodi 
Oni so za mir na vsem svetu. Zato sto
pajo zdaj proti fašistični Japonski, da jo 
prisilijo k brezpogojni kapitulaciji. Prej 
ko bo Japonska uničena, prej bo zavladal 
na svetu vseobči mir. S svojim delom bo
mo pomogli Rdeti Armadi približati ta 
čas.«

Pari železmškB deSavcih
Miting delavcev in uslužbencev nočne 

izmene lokomotivskega skladišča Zapadne 
železnice je bil veličastna manifestacija 
sovjetskega patriotizma. Potem ko je se
kretar Sovjetskega okr. kom. VKP/b tov. 
Novikov na kratko izročil udeležencem 
mitinga izjavo sovjetske vlade Japonski 
vladi, se je povzpel na tribuno tehnik tov. 
Antonov.

»Vsi narodi Sovjetske zveze — je rekel 
tov. Antonov — iskreno odobravajo od
ločitev sovjetske vlade, ker ni drugih 
sredstev, s katerim bi rešili narode od 
nadaljnjih žrtev to trpljenja, končati voj
no to zagotovili splošen mir. Ko stopamo 
v vojno z Japonsko, vemo, da bo treba 
znova napeti vse sile. Mi se zaklinjamo, 
da bodo sovjetski železniški delavci s svo
jim požrtvovalnim delom služili deta 
vlade.«

Dežurni v skladišču, tov. šatilov, je 
očrtal naloge delavcev to omenil:

»Naše skladišče je uspešno premostilo 
vse težave, ki so bile v zvezi s prevozom 
vernih tovorov v času vojne s hitlerjevsko 
Nemčijo. Ni dvoma, da ne bi vzorno obra
tovalo tudi v dneh vojne z Japonsko.«

Udeleženci mitinga so odgovorili na be
sede tov. Satilova z navdušenim odobra
vanjem. , .

»Pojdite tovariši na tekmovanje, da bo 
današnja izmena storila več, kakor je do
ločeno!«

O, avtemeMIsM tovarni 
,;Stalin“

Ponoči nedolgo potem, ko je Mia Objav
ljena po radiu vest, da je Sovjetska zve

za v vojni z Japonsko, so se sestati de
lavci tovarne »Stalin« na mitingu,

»Vsem so dobro znana,« je rekla tov. 
Upadava, brigadir prvega mehaničnega 
ceha, »krvava dejanja fašističnih zveri na 
zapadu m nič manj ni znana barbarska 
politika japonskih napadalcev. Naša vlada 
je postopala popolnoma pravilno, ko je 
napovedala vojno Japonski. Pozdravljam to 
odločitev in se zavežem s svoje strani, da 
bom povečala avgustovski proizvodni pro
gram - na 110 procentov.«

Nastopil je tudi ključavničar Ryžov, ki 
je izjavil:

»Vidno so japonski voditelji slabo raz
umeli nauk, ki so ga dali zavezniki Nem
čiji, to nadaljujejo nekoristno borbo, M 
prinaša vsemu človeštvu nezimemo trp-(; 
ljenje. Odobravam odločitev naše vlade in 
poleg Izjavljam, da bom še bolj delal, še 
povečal proizvodnjo dela, da s tem po- 
morem Rdeči armadi, da skupaj z arma
dami našli zaveznikov hitreje porazijo 
netilce vojne.«

V odločitvah, sprejetih na cehovskih mi
tingih, so delavci pozdravili odločitev so
vjetske vlade to izjaviti, da so pripravlje
ni uporabiti vse sile za zmago in za zago
tovitev skorajšnjega miru.
V tovarni »Stip m kladivo41

»Zvesta svoji zavezniški dolžnosti, pri
pravljena, da reši narode nadaljnjih žrtev 
in trpljenja in da bodo narodi lahko živeli 
v trajnem miru, ge je naša sovjetska vla
da odločila, da napove vojno Japonski,« 
tako je pričel svoj govor načelnik ceha 
MSihail Doronin. »Odločitev sovjetske vla
de, to je glas vsega našega ljudstva. Za
to, da bodo naši otroci to naši vnuki ži
veti v miru, smo dolžni, da z vsemi sila
mi podpremo Rdečo armado, da v naj
krajšem času uniči poslednje žarišče 
vojne.«

Vsi, M so nastopili na mitingu kovinar
ske tovarne »Sip to kladivo«, so odo
bravati odločitev sovjetske vlade to izra
žali zaupanje v uničenje imperialistične 
Japonske.

»Izjava?1 tov. Molotova,« je rekel staha- 
novec Andrej Kozakbv, »ni prišla za nas 
nepričakovano. Mi se spominjamo prekle
te »osi« Berlin—Rim—Tokio. Zdaj nj več 
fašističnega R-ma. Na kolena je potisnjen 
to uničen Berlin. Enako lahko rečemo, se 
bo kmalu zgodilo tudi fašističnemu To
kiu. Ni dvoma, da bodo naša junaška Rde
ča armada to naši zavezniki storili vse, 
da bo uničen tudi poslednji ostanek faši-

H6 osi.
ra mitingu jih je bilo mnogo, ki 'majo 
je drage na daljnovzhodni front;. Zo~ 

Baryšnrkova ima sina, ki staž v 
ah Tihooceanške mornarice. Brat me
to Zajčeva je v pehoti, brat šure Efi- 
re je na podmornici. Matere, bratje, še

go ge zakleti, da bodo pomagali svoj- 
uničevati Japonce tako, kakor so po- 

jali Rdeti armadi za časa vojne s hit- 
evsko Nemčijo. Silen vtis je napravil 
vse navzoče nastop invalida :z dorno- 
;ke vojake, delavca Aleksandra Gnev-

Na žalost mi zdravje ne dopušča, da 
tosil orožje,« je izjavil tov. Gnešev. 
aj je moje orožje stružnica. če sem 
•ej na svoji stružnici izpolnjeval nor- 
120 procentov, bom sedaj v dnevih 

z .Taoonsko izpolnil 160.
Leningrad

ivci Leninovega mesta so mnogo do
li k zmagi nad hitlerjevsko Nemčl- 
junaštvom na fronti to junaškim 
v zaledju so dokazali svojo pre- 

t domovini. Vest o tem, da se je so- 
:a vlada odločila uničiti poslednje 
e napadalcev, objava vojne napovedi 
3$d so Leningrajčand sprejeli z so- 
m odobravanjem.
ečernih to nočnih urah eo bili po to 
i mitingi in sestanki, 
nočnem mitingu v tretjem mehamč- 
cehu Kirovske tovarne je nastopil 
ši delavec tov. Kukuškto in izjavil: 
iša politika je politika miru. Ustva- 
pa jo lahko samo tako, da uničimo 
pjega šapadalca. Vse sovjetsko ljud- 
odobrava odločitev sovjetske vlade, 
ed vojne poslednjemu napadalcu — 
Bld.
moka je večkrat ogražala državne 
se m'roljuibm§ Sovjetske zveze to v 
s hitlerjevske Nemčijo je zažgala 
svetovne vojne. Nastopil je čas, da 

no iAmrmske romar? in redimo svet

Fašistični kapitalisti grešs na prisilno delo
ObsojefiH so sEeSsaiearli in darekte^ii LisiMfassske Kreditne 
banke,. ZdražmiSa papirnic Vevče, Goričane iaa Medvede, 
^Papims-a44 d. z o. z. ter delniške dražbe „Ms»tvcz in

plate©44 v GrssesiSsSiesn
V času fašistične okupacije so delavci 

v Vevčah, Goričanah, Medvodah, Gro
supljem in drugod točno vedeli, da ne 
smejo delati za okupatorja. Lastniki teh 
tovarn, direktorji in vodilni uradniki so 
to prav dobro vedeli, saj so dobili od 
Osvobodilne fronte pozive, naj ne podpi
rajo fašističnega okupatorja. Toda nji
hova dobičkaželjnost in vera v zmago 
Htlerjevega orožja je bila tolikšna, da 
ne le niso poslušali pravočasnih svaril 
Osvobodilne fronte, temveč so v sodelo
vanju z okupatorjem med seboj narav- 
iost tekmovali v dviganju proizvodnje, 
tekmovali v milijonskih podporah faši
stičnemu zavojevalcu, hkrati pa Osvobo
dilni fronti naklonjene delavce ovajali 
in pošiljali v smrt. Za stopnjevano pro
izvodnjo so ob milijonskih dobičkih iz 
delavca izžemali na najbolj nesocialen 
način poslednje moči in so mimo svoje 
idejne, moralne in znatne gospodarske 
podpore fašističnim krvnikom služili ce
lo z aktivno borbo proti junaški narod- 
no-osvobodilni stvari.

Milijoni za fašistično oborožitev
Javni tožilec TV. armade tov. dr. Dam

jan Viktor je v svoji obtožnici med dru
gim navajal sledeča dejstva:

Ljubljanska Kreditna banka je kmalu 
po italijanski okupaciji podpisala za 3 
in četrt milijona lir bonov ter tako faši
stičnemu okupatorju pomagala pri obo
rožitvi. — Rupnikovi policiji je ta banka 
odprla »Slowenische Polizei Konto P« z 
vlogo enega milijona lir, ki sta smela z 
njim razpolagati najhujša gestapovska 
krvnika Duša in Loh. Ljubljanska kre
ditna banka je tudi sicer s prodajo ve
likih šopov delnic vdano služila nemški 
oborožitveni industriji (Kruppu) in pri 
tem brezvestno prodajala delnice doma
čih podjetij, ki so bile last nesrečnih 
slovenskih izgnancev. Spisek dejanskih 
podpor, ki jih je ta banka dajala še raz
nim drugim domačim izdajalskih orga
nizacijam, je zelo dolg.
Papirni vevški gospodje so tovar
no ogradili z bunkerji in finansirali 
gradnjo mučilnice pri Sv, Urhu
V vevški papirnici so obtoženi mogot

ci zelo dvignili produkcijo, odstopali 
okupotorju klobučevino za izdelavo uni
form, izrabljali delavstvo do skrajnosti, 
hkrati pa izdatno podpirali fašističnega 
okupatorja tudi z denarnimi podporami 
(nad en milijon lir). Iz svojih sredstev 
pa so napravili utrdbe v Vevčah, Dobra- 
njah, Sostrem in krili izdatke za ce
ment, železo in električni tok, ki so ga 
speljali k Sv. Urhu, strahotno mučilnico 
in množično belogardistično klavnico.

Generalni ravnatelj vevških papirnic 
dr. Pavlin je na razpravi priznal, da je 
hodil tudi med okupacijo na svoj letni 
direktorski dopust na Rab. Torej je ci
nično užival svoj dopust prav v nepo
sredni bližini največjega, našega tabo
rišča smrti in prav nič ga ni motilo 5000 
bližnjih slovenskih grobov.

Sebi milijone — upokojencem po 
30 lir mesečne pokojnine

Pri vsem izrabljanju delavcev, M jim 
je bDo od svojih protiljudskih gospo
darjev pričakovati tudi internacijo in 
smrt — saj je uprava odgovorna za 16

odpeljanih talcev in uprava je napravila 
seznam delavcev papimnice, ki so jih 
odgnali na prisilno delo, pri sramotno 
nizko odmerjenih pokojninah — od 30 
do 70 lir mesečno, — pri vsem tem pa 
so si gospodje v službi fašističnega oku
patorja delili milijone: 240.000 lir tan- 
tijeme so si povrhu vsega, delili člani 
upravnega sveta vevških papirnic, dolo
čiti, so si letno nagrado po 140.000 lir, 
pozneje pa še vsakemu od njih povrhu 
tega po 150.000 lir letno, dočim so v 
zapisnik glede vseh nameščencev skrbno 
zapisali, da zanje ne sme presegati zne
sek za letne renumeraclje več ko 50.000 
lir... Istočasno pa so ti ogabni proti- 
Ijudski tipi določili povrhu vsega za svoj 
»klub« samo 5,000.000 lir, 300.000 lir za 
diskretne izda tke, itd.

»Uprava upa, da bo dobila naro
čila tudi za ustaško in italijansko 

vojsko«
je zapisano v sejnem zapisniku druge 
podobne tovarne »Motvoza in platna« na 
Grosupljem. Tudi lastniki te družbe so 
tesne sodelovali s fašističnim okupator
jem. Sicer pa so po večini eni in isti go
spodje lastniki delnic vseh zgoraj na
vedenih družb, ki pa so vse spet pove
zane s svojim finančnim centrom, z 
Ljubljansko Kreditno banko.

Obsodba
Vojaško sodišče je izreklo dne 21. avgu

sta 1845. ob dveh zjutraj naslednjo ob
sodbo:

Vsi obtoženci, navedeni v obtožnici, se 
spoznajo za krive po obtožnici v celoti z 
izjemo dela točke 13, pri kateri se oprosle 
obtožbe, da so eksploatirali prisilne po
seke, ker je sodišče ugotovilo, da so delati 
z vednostjo in privoljenjem narodno-osvo- 
bodilne oblasti ter z izjemo obtožbe v točki 
12, v kateri se obtoženi dr. Kalan Boris 
oprosti, da bi bil referent plave garde v 
Vevčah, da je tam organiziral domače iz
dajalce ter vabil k organizaciji plave garde. 
Obsojajo se:

Dr. inž. Krefta Miloš na 8 let prisilnega 
dela z odvzemom svobode, zaplembo celot
ne impvine, 5 let izgube državljanskih 
pravic; dr. Kalan Boris na 7 let prisilnega 
dela z odvzemom svobode, zaplembo celot
ne imovine, 5 let izgube državljanskih pra
vic; Schwinger Rihard na 6 let prisilnega 
dela z odvzemom svobode, zaplembo celot
ne imovine, 5 let izgube državljanskih pra
vici Krofta Hanuš na 6 let prisilnega dela 
z odvzemom svobode, zaplembo celotne 
imovine, 5 let izgube državljanskih pravic; 
Rosman Josip na 5 let prisilnega dela z 
odvzemom svobode, ^zaplembo celotne imo
vine, 5 let izgube državljanskih pravic; inž. 
Dračer Oskar, dr. Bole Iv. in dr. Kobal 
Alojzij na 4 leta prisilnega dela z odvze
mom svobode, zaplembo celotnega premo
ženja in 4 leta izgube državljanskih pravic, 
dr. Rekar Ernest na 3 leta prisilnega dela 
z odvzemom svobode, zaplembo celotne 
imovine,- 3 leta izgube državljanskih pra
vic; dr. Pavlin Ciril, na 2 leti prisilnega 
dela brez odvzema svobode, na zaplembo 
celotne imovine in 2 leti izgube državljan
skih pravic; Guzelj Milan, Hmeljak Fran 
in dr. Pogačnik Frido na zaplembo celotne 
imovine in 2 leti izgube državljanskih pra
vic; Ivanka Vodnik in Jenko Avgust na 
zaplembo celotne imoviiie; Jelačin Ivan, 
Naglas Viktor, Souvan Leo st., Souvan 
Leo ml., inž. Knez Tomo in dr. Kunst Aloj
zij na zaplembo dela imovine in sicer de
ležev, s katerimi so udeleženi v trgovskih,

Vse krajevne strokovne odbore 
in podružnice

pozivamo, da v svojih poročilih zveznim 
tajništvom 14 dnevno poročajo o konkret
nih akcijah, ki so bile izvedene od njihove 
strani v svrho socialne pomoči žrtvam 
osvobodilne borbe, to to:

1) Prostovoljni odstop dnevnih ali umih 
plač v te svrhe.

2) Nabrani prispevki v denarja aK na
ravi.

3) Ustanovljeni dečji domovi, zavetišča 
itd,

4) Preskrba stanovanj prizadetim dru
žinam.

5) število družin, ki bi vzele v oskrbo 
revne otroke, odnosno plačevale zanje pri
spevke za vzdrževanje v zavodih.

6) Pomoč, ki ste jo dali našim repatri- 
irancem, invalidom itd.

7) Vsaka pomoč, ki ste jo dali v smislu 
splošnega so-ciatoega skrbstva.

Zavedajmo se, da je to naša človečan
ska dolžnost pod geslom: Kdor hitro da, 
dvakrat da!

Smrt fašizmu — svobodo narodu!
Glavni odbor ESZDN flovenije.
Predsednik: Perko Vencelj 

Tajnik: Jurač Jože
* * *

tldarni&i v ploi$vodnfi, 
a tudi na fauCtuinem po£ju

(Iz Tobačne tovarne)
Delavstvo Tobačne tovarne dela 

udarniško. Kljub težkočam, ki jih 
imamo vsled porušenih poslopij in 
vsled pomanjkanja ter slabe kvalitete 
materiala smo dvignili proizvodnjo 
skoraj na predvojno višino. To se je 
najlepše pokazalo v tem, da so danes 
naši proizvodi že v prosti prodaji.

Pri pospravljanju tovarniških ru
ševin napravimo vsak teden še vedno 
okrog 500 udarniških ur.

Delamo pa tudi na kulturno-pro- 
svetnem polju. Preteklo soboto smo 
imeli proslavo otvoritve delavske 
knjižnice, ki je lepo preurejena in 
šteje danes preko 1600, med temi 800 
popolnoma novih knjig. Dokupujemo 
sproti vse na novo izdane brošure 
in knjige.

Zvečer istega dne smo priredili kul
turni večer na lepo urejenem in okra
šenem dvorišču tovarne, kjer smo 
prvič javno nastopili pred več kot 
3500-glavo množico. Nastopil je ko
maj pred poldrugim mesecem usta
novljeni delavski pevski zbor in naš 
novi dramatski odek.

* * •

$e&enMi $e£e$nwatp -
udatni&l

Železniški uslužbenci v območju je
seniške podružnice ZŽ.PDNS so skle
nili, da bodo vsako drugo soboto po
poldne vsi službe prosti tovariši in 
tovarišice prispevali po nekaj ur udar
niškega dela za hitrejšo odstranitev 
ruševin na domači postaji.

Dne 11. t. m. popoldne se je zbralo 
na otočnem peronu postaje Jesenice 
210 tovarišev in tovarišic. Da bi prišlo 
tekmovanje bolj do izraza, so se po
razdeliti v tri delovne skupine po
stajnega, kurilniškega in sekcijskega 
osebja. Že v naprej po načrtu dolo
čeno delo se je vršilo pod strokovnim 
vodstvom. Krepko so vsi tovariši in 
tovarišice prijeli za lopate in krampe, 
brez ozira na položaj, ki ga zavze
majo v službi Tudi komandanta že
lezniške linije in postaje sta se pri
družila svoji skupini ter s svojim 
udarniškim delom dajala vzgled m 
izpodbudo tekmujočim tovarišem.

Uspeh celokupnega vzajemnega dela 
je bil sledeč:

Od ruševin postajnega poslopja so 
naložiti 10 vagonov nasipnega mate
riala ter 4 vagone lesa in železa. De
loma so vozili v nakladanje s samo
kolnicami iz daljave 40 do 60 m. Dalje 
so zložili pod streho 4000 komadov 
opeke, nabrane pri odkopavanju in na
kladanju ruševin. Obenem je bilo oči
ščeno tudi 900 m* perona in hodnikov 
ob postajnem poslopju.

Vse to delo je bilo izvršeno v 420 
delovnih urah. To je dokaz udarni
škega dela jeseniških železničarjev.

industrijskih in denarnih zavodih. Pri teh 
je namreč sodišče upoštevalo, da so znatno 
podpirali Osvobodilno fronto. Turk Ladi
slav, dr. Stele Albin, Rus Franc in Janežič 
Matko so oproščeni kazni.

V korist države je zaplenjena celotna 
imovina pravnih oseb Ljubljanske kre
ditne banke, Združenih papirnic Vevče, 
Goričane in Medvode, »Gorjan« družbe 
z o. z., »Papiros-a«, družbe z o. z. ter 
»Motvoza in platna«, delniške družbe na 
Grosupljem.

Izkoriščani in izdani delavci teh to
varn so sodbo sprejeli z nepopisnim za
doščenjem. Prav v posebno zadoščenje 
pa je ta pravična sodba onim števil
nim delavcem teh obratov, ki so se s pu
ško v roki štiri leta borili tudi za takšne 
pravico, ki jo danes naša oblast deli 
narodnim izdajalcem, izkoriščevalcem 
delavskega razreda in fašističnim parna« 
^ačem.

Splošno mnenje delavstva glede vi
šine izrečenih kazni je, da so kazni prej 
mile kot stroge in da prisilno delo vče
rajšnjim fašistično nastrojenim tiranom 
ne bo škodilo.

tetejg Gttomi Enotnih strokovnih zve* delavcev in nameščencev Slovenije, Dredtnlštv« in uprava: Ljubljana, Mfldošj&eva SB-H. tek Štev, 45-38.


